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Vas zanima radioamaterizem? Vas zanima tehnika? 
Želite novih dobrih prijateljev? Želite spoznati ljudi po svetu?

Pridite in pridružite se nam . Študentski radio klub 
„ŠTUDEN T" organizira tečaj za radioamaterje operaterje. 
Vse podrobnosti in ostalo, kar vas zanima boste izvedeli ob 
četrtkih  v prostorih UK ZSM S (Študentski dom I — v kleti). 

VABLJENI!
Radio klub ŠTUDENT

STROGO ŽE PO 1. MARCU
Na zboru študentov VTOZD za ekonomske in organizacijske vede na 

VEKŠ so učitelji in študentje med drugim obravnavali tudi pogojni vpis v 2. 
semester.

Prodekanica študentka Jožica Hambrož je ob tem dejala, da se bodo 
lahko v drugi semester vpisali tudi tisti študentje, ki so imeli ob času redne
ga vpisa le dva izpita od štirih, ki prestavljajo pogoj za vpis; seveda morajo 
preložiti opravičilo za mani intenzivno delo in do 15. marca morajo opraviti 
še tretji preizkus znanja. Študentje na zboru pa so bili mnenja, da je to 
popuščanje, ki ga je vse preveč, in zahtevali, da omenjeni študentje do 15. 
marca opravijo vse štiri pogojne izpite, če se hočejo vpisati.

Pa ne, da so prav ekonomisti ugotovili, da študij družbo vse preveč 
stane in da je upravičeni le tisti študij, ki daje vsaj diplomo, če že rezultati v 
praksi niso najugodnejši.

Sonja Ploj

ČASOPIS U N IV E R Z IT E T N E  SODOBNOSTI S LO V E N IJE

LETNIK XVIII ST. 9 20.111.1978 
CENA 3 DIN

IZ D A JA : Univerzitetna konferenca ZSM Slovenije na mariborski 
univerzi
IZD A JA TE LJS K I S V E T : Boris Sovič, Marjan Pungartnik, Marjan 
Fekonja, Marija Debelak, Lujo Polanec, Miroslava Geč-Korošec, 
Franci Kržan, V ladim ir Sruk, Franci Pivec 
P R ED S E D N IK : Črtom ir Stropnik
U R E D N IŠ K I O DBO R: Jasna Arko, Darko Rus, Jože Šubic,
Edi Korat
U R E D N IK I: Sonja Ploj (politika in gospodarstvo), Danila Orešek 
(kultura), Goran Devick! (likovnost in fotografija).
T E H N IČ N I U R E D N IK : Marjan Hani 
O D G O V O R N I U R E D N IK : Brane Srčnik 
G L A V N I U R E D N IK : Franci Bračko 
S E K R E T A R K A  U R E D N IŠ T V A : Zala Sonjak 
LE K TU R A : Alenka Filipančič 
D IS TR IB U C IJA : V ili Porčnik
S O FIN A N C E R JI: Publikacija izhaja ob podpori šol univerze v 
Mariboru, Univerzitetne konference ZSMS Maribor, Izobraževalne 
skupnosti Slovenije, Kulturne skupnosti Slovenije, Zveze skupnosti 
za zaposlovanje Slovenije, Raziskovalne skupnosti Slovenije. 
U R E D N IŠ T V O  IN  U P R A V A : Ob parku 5, 62000 Maribor, telefon 
(062) 22-004
Ž IR O  R A Č U N : 51800-678-81846
ROKOPISI: Rokopise sprejema uredništvo do 20. v mesecu.
Nenaročenih slik in rokopisov ne vračamo.
IZHA JA N JE: Časopis izhaja tritedensko. Cena izvoda je 3 ,00 din, 
letna naročnina 40 ,00  din, za združeno delo in institucije 60 ,00  d in. 
T IS K : ČGP Mariborski tisk, Maribor, Tržaška 14
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KDO JE DAL 
TRI MOŽNOSTI

V dnevniku, Večer z dne 28. 2. 1978 smo lahko na zadnji 
strani pod naslovom: PREKINITEV DELA v ŽELEZARNI 
zasledili del takole oblikovane inform acije. „Prekinitev dela 
je v posameznih obratih oz. TOZD trajalo vse do danes zjut
raj, ko so bili sklicani zbori delovnih ljudi v vseh TOZD.

Na njih so delavcem potrdili tri m ožnosti..."
Na osnovi tako podane inform acije lahko bralec tudi v 

nadaljevanju članka le ugiba kdo je delavcem dal tri možno
sti. Brez dvoma so se med bralci našli tudi tak i, ki jim  je tako  
oblikovana informacija služila za različna namigovanja. 
Inform iranje, tem več in predvsem jasno seznanjanje obča
nov z dejstvi.

Verjam em , da si je avtor omenjenega sestavka prizade
val o nastali situaciji čim hitreje seznaniti bralce, kar je brez 
dvoma pozitivno. Nikakor pa hitrost oblikovanja informacije 
ne bi smela vplivati na njeno vsebinsko zasnovanost. Pri tem  
pa ne gre prezreti dejstva, da tako  oblikovana informacija 
predstavlja svoje lastno nasprotje. M orda si bo kdo zastavil, 
ob prebiranju tega sestavka, vprašanje. Čemu vendar vihar v 
kozarcu vode zaradi enega samega stavka?

M enim , da stvar vendarle ni tako preprosta, kajti ravno 
razvoj samoupravljanja in seveda problemi, ki se vzporedno 
s tem  nujno pojavljajo zaslužijo vso natančnost in pozornost 
pri njih obravnavi. Na te stvari smo vendar še posebej občut
ljivi.

To pa je tisto, kar novinarja še bolj obvezuje v pogledu 
jasnosti in preciznosti v izražanju, kakor tudi na veliko mero 
poznavanja samoupravnih zakonitosti. Prav to  pa za avtorja 
pri pisanju omenjenega sestavka ne bi mogel v celoti trditi.

Krebl Rudi

Izšla je 2. številka lista Informator, ki izhaja na I. gimnaziji v Mariboru, Njego
va vsebina je pestra, zajema poročila krožkov, ki delujejo na šoli. Omenjam najza
nimivejša:

- V počastitev Pohorskega bataljona je predsedstvo 0 0  ZSM izvedlo kviz na 
temo Pohorski bataljon. Tekmovalci so se najprej pomerili v kvalifikacijah, sledil pa 
je finalni del. Udeleženci so pokazali dobro znanje, tovariš ravnatelj pa jim je 
podelil knjižne nagrade in izrekel pohvale,

-  Aktiv mladih komunistov je poglobil sodelovanje z marksističnim krožkom 
in se dogovoril, da bodo obravnavali študijo Edvarda Kardelja na sestankih le-tega. 
To pa predvsem zaradi možnosti seznanjanja širšega kroga dijakov z vsebino 
razprave, čeprav so na sestankih tako aktiva mladih komunistov kot marksistične
ga krožka zaželjeni vsi dijaki naše šole, ki jih delo obeh zanima.

-  MKUD DR. Franjo Crnek poroča o uspešnosti mladih fotografov, ki jih vodi 
Matjaž Štefan. S svojimi fotografijami so sodelovali na številnih razstavah in prejeli 
več priznanj. Na nedavni razstavi Mladina fotografira 77 pa je naš fotoklub prejel 
priznanje kot najuspešnejši fotoklub Čestitamo!

-  Člani dramske sekcije se pripravljajo na Našo besedo 78, člani literarnega 
krožka pa so sodelovali s svojimi prispevki v glasilu oziroma v Zborniku poezije gimna
zijcev iz cele Slovenije.

-  Delo v komisijah ni povsem zaživelo, Idejno-politična komisija je pripravila 
proslavo ob dnevu JLA, s predsedstvom mladine je organizirala razprave o osnut
ku tega predloga. Komisija za SLO je organizirala (ob dnevu JLA) ogled vojašni
ce, udeležila se je tudi proslave ob 35. letnici padca Pohorskega bataljona.

Darko Rus

K A T E D R A
U N I V E R Z I T E T N A  K N J I Ž N I C /
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Mgr. Miro Mastnak

NEDOGMATIČNOST 
MARKSISTIČNE TEORIJE 
SOCIALISTIČNE 
PREOBRAZBE 
MEŠČANSKE DRUŽBE

Tematika, ki jo  obravnava tov. 
Kardelj v 2. poglavju študije Smeri 
razvoja političnega sistema socialisti
čnega samoupravljanja je sila aktual
na, ne samo za nadaljnji razvoj samo
upravljanja in humanih odnosov v 
naši družbi, marveč tudi za teorijo in 
prakso naprednih in revolucionarnih 
sil, zlati v tehnološko visoko razvitih 
meščanskih družbah. To pa tembolj 
zaradi tega, ker se v zahodnoevrop
skem delavskem in socialističnem gi
banju že dalj časa razvnemajo po liti
čne razprave o strategiji zahodno
evropskega socializma; najbrž tudi 
zato, ker po mnenju nekaterih tam 
kajšnjih teoretikov obstaja „kriza ”  
revolucionarne teorije, četudi so v 
koncepciji, kakršna je npr. evroko- 
munizem, markirali strategijo sociali
stične preobrazbe teh družb.

E. Kardelj v tem delu študije znova 
aktualizira znamenito, več kot sto let 
staro Marxovo in Engelsovo tezo 
(vsebuje jo tudi program ZKJ), nam
reč, da so pota v socializem, sred
stva boja revolucionarnih sil in vse
bina nove revolucionarne države od
visna od stopnje ekonomske razvito
sti družbe, neenakomernosti poraz
delitve ekonomskih dobrin med po
samezne družbene skupine in s tem 
neodločljivo povezanimi razrednimi 
političnimi navskrižji.

Dandanes v zahodnoevropskem 
delavskem in socialističnem gibanju 
morebiti ni več poglavitna teoretična 
preokupacija ali „reform istične re
forme”  ali „revolucionarne reforme" 
(dasiravno predkapitalistične sile v 
kvantitativnem smislu še niso dom i
nantne), tiste, ki po svojih program
skih ciljih in praktično političnih akci
jah krčijo pot socialistični preobrazbi. 
To pa zaradi tega, ker je družbena 
stvarnost že dokaj izničila socialno 
demokratično koncepcijo oziroma 
koncepcijo t. i. demokratičnega so
cializma, ki svojih programskih ciljev 
ne postavlja zunaj okvira meščanske 
družbe, marveč se zavzema le za 
„reform istične reforme", za „po d re 
jeno oblast", participacijo; skratka, 
za modifikacije kapitalistične eko
nomske in socialno-politične struk
ture. Koncepcija reformističnih re
form čedalje bolj zgublja socialno 
oazo zato, ker se kljub izboljšanemu 
ekonomskemu položaju delavstva 
(ekonomska beda ni več usoda 
pretežne večine delavskega razreda, 
kakršna je bila v Marxovem času lin  
naraščajoči vlogi delavskega razreda 
v političnem procesu, bistveno ni 
spremenil socio-ekonomski in politi
čni položaj tega razreda. Ta še zmeraj 
opravlja podfunkcijo fizičnega dela v 
sistemu družbene proizvodnje (ne

glede na to, da pri tem naraščajo pr
vine intelektualnega dela), njemu je 
delo še zmeraj vsiljeno, vnanje delo, 
kakor pravi Marx; kapitalizem planira 
prosti čas, da bi z vsiljeno potrošnjo 
pospeševal proizvodnjo profita, s 
tehnološkim razvojem narašča dehu
manizacija dela in hierarhizacija druž
benih razmerij ter politično manipuli
ranje s človekom. Nekdanja ekonom
ska beda delavskega razreda se je 
prevesila v bedo v socialno humani
stičnem smislu ali, kakor zatrjujejo 
nekateri meščanski družboslovci, po
zni kapitalizem karakterizira „javna 
beda v zasebnem izobilju".

Sočasno pa absolutno in relativno 
narašča fond mezdnega dela. Tudi 
znanstveno principialno meščanski 
družboslovci, tisti, ki se ne identifici
rajo z interesi buržoazije iz vrhnjih 
slojev tehnobirokracije priznavajo, da 
delovanje zakona kapitalistične aku
mulacije povzroča, da vedno večji 
del aktivnega prebivalstva evoluira v 
ambient mezdne zaposlenosti. Fond 
mezdnega dela krepi tudi armada 
tehnične in administrativne inteligen
ce, to so „p ro le ta rc i" tehnološke 
družbe. Njim se nenehno pridružuje 
velik del študentske mladine, poten
cialni proizvajalci profita, zlasti tisti, 
ki izhajajo iz delavskega ambienta ter 
nižjih srednjih sloiev.

Sodobno socialistično gibanje tudi 
ni več razcepljeno, каког zatrjujejo 
nekateri teoretiki, na dogmatična 
krila, ki bi se tudi v spremenjenih 
ekonomskih in političnih okoliščinah 
trdovratno zavzemala za klasičen, 
oktobrski model revolucije in tiste, ki 
bi povsem odklanjali fizični spopad 
kot skrajno sredstvo v odločilni fazi 
rušitve oblasti. Zdi se, da čedalje bolj 
zmaguje spoznanje o primernosti in 
po tre bn os ti t .  i. kom b in irane 
revo luc ionarne akcije , re la tivno  
mirne atake vozliščnih segmentov 
kapitalistične ekonomske in politične 
strukture; pač odvisno od tega (če 
ponovimo za Engelsom), ali bo staro 
dovolj preudarno, da se bo umaknilo > 

novemu, naprednejšemu, ali pa bo 
potrebno uporabiti grobo silo za to, 
da bodo odpravljeni buržoazni odno
si in njim ustrezajoče družbene insti
tucije. Subjekt teh revolucionarnih 
preobrazb ni samo naprednejši del 
delavskega razreda (Marx ga ni ožil 
na fizične delavce), marveč marksi
zem kot revolucionarno protikapitali- 
stično teorijo in socialistično prakso 
sprejema tudi velik del inteligence, ki 
skupaj z njim živi v mezdnih razmer
jih, pa tudi velik del študentske 
mladine, skratka, sedanje in jutrišnje 
proizvajalce profita.

Ce naprednemu delavskemu giba
nju v meščanski družbi in drugim 
socialističnim silam ne povzroča več 
tolikšne dileme globalna strategija 
socializma, jih pa bolj vznemirja vse
bina države v t. i. prehodnem ob
dobju. Med marksističnimi teoretiki 
in voditelji socialističnega gibanja je 
precej razširjeno naziranje, da glede 
na dosedanja izkustva in posebne 
razmere, v katerih se delavski razred 
bori za oblast (in za samoupravlja
nje), država ne more imeti značaja 
diktature proletariata, če to pomeni 
avtoritativno vodenje. Zato se jim  za
stavlja vprašanje, kako se izogniti 
temu, da se diktatura proletariata kot 
oblast brez prepovedi zakonov ne 
zvali na samo sebe od trenutka, ko 
razred, ki izvaja oblast, še ni sposo
ben direktno upravljati družbe.

Vendar marksistični teoretiki so
dijo, da mora biti delavski razred or
ganiziran v avantgardo zato, da bi 
stalno širil torišče revolucionarne 
akcije tako na ekonomski bazi kakor 
tudi na politični ravni, pa tudi zato, 
da bi s ta lno  osm iš lja l ta k tik o  
socialistične ofenzive. Zdi se, da je 
zahodnoevropski marksistični teoriji 
„b liž ja " koncepcija diktature proleta
riata, kot jo je pojmovala R. Luxem- 
burg; to  je specifična uporaba demo
kracije, ki naj onemogoči tendenco 
birokratske vladavine, vladavine v 
imenu delavskega razreda.

Naj tudi ob tej priložnosti povemo, 
da je jugoslovanska marksistična 
teorija dala ustvarjalen prispevek h 
koncepciji in praksi diktature proleta
riata, namreč, da je ta odvisna od 
družbenoekonomskih in političnih 
okoliščin, od tega, ali je delavski raz
red s silo (oboroženo revolucijo)zlo
mil oblast buržoaznega razreda ali pa 
postopoma spreminja sredstva za 
proizvodnjo v družbeno produkcijska 
sredstva in osvaja državno oblast.

Program ZKJ namreč poudarja, da 
diktatura proletariata ne more imeti

enakih oblik v družbi, kjer delavski 
razred postaja vodilni družbeni faktor 
s postopnim prisvajanjem in krepitvi
jo pozicije v sistemu oblasti — kakor 
jo ima v neki drugi družbi, kjer je za
radi skrajnih zaostrenosti notranjih 
nasprotij proletariat izbojeval oblast 
po poti revolucionarnega zaokreta. 
To konstatacijo je razčlenil tudi tov. 
Kardelj v omenjeni študiji in ugotovil, 
da je „popolnom a jasno, da vpraša
nje političnega sistema, posebno 
partijskega pluralizma ne more biti 
enako postavljeno v parlamentarni 
meščanski družbi, v kateri se delavsko 
gibanje upravičeno bojuje za to, da bi 
tudi v okviru tega sistema in z njego
vo obrambo uresničilo določene 
socialistične cilje, kot v deželi s skraj
no zaostrenimi družbenimi nasprotji 
ali pa kot v deželi, kjer je socializem 
zmagal z oboroženo revolucijo in kjer 
bi vrnitev na politični pluralizem par
lamentarnega tipa lahko pomenila 
obnovitev starih družbenih nasprotij. 
Ko zavzemamo kritično stališče do 
večpartijskega in enopartijskega si
stema, to  potemtakem delamo zato, 
ker ne ustrezata naši socialistični sa
moupravni družbi, vendar ne zanika
mo njunega progresivnega pomena 
za dežele z drugačnim sistemom 
proizvodnih odnosov, pa tudi za 
delavska gibanja, ki se bojujejo za 
socializem v okviru takšnega siste
ma. Nikdar nismo bili izvozniki revolu
cije in tudi ne socialističnega samo
upravljanja. Toda prav tako ne želi
mo uvažati modelov, ki ne ustrezajo 
potrebam samoupravne demokrati
čne socialistične družbe".

Menim, da ni odveč poudariti, da 
pomeni naša praksa krepitve samo
upravne socialistične družbe velik 
demonstrativni efekt za socialistično 
misel in prakso tudi v zahodnoev
ropskih družbah in da bo ta efekt to 
liko večji, kolikor bolj se bo v naši 
družbi krepilo samoupravljanja in bo
gatil socialistični humanizem.

K A T E D R A



ZAKAJ 
NASPROTJE?

Tokrat je imela razprava, ki je bila v marksističnem cen
tru, naslov Nasprotje med fizičnim in umskim delom, kar je 
še posebej aktualna tem a, ki je zmeraj predm et številnih 
pogovorov. O zanimivosti naslova je pričala tudi polna dvo
rana, le da je bilo bolj malo študentov univerze v Mariboru. 
Uvodni referat je imel Franc Friškovec (VP) in je  ločil delo 
na umsko (po tem  se človek loči od živali) in fizično; človek 
se loči od živali tudi po zavestni dejavnosti. Delo je izvor 
vseh odtujitev. Delitev dela nastopi, ko se lqči materialno in 
duhovno delo — ukazovalna in izvršilna stran dela. Marx in 
Engels govorita v pogojih samoupravljanja o ukinitvi odtuji
tve in razlike v delu. Ponovno se naj združijo duhovne in 
fizične kom ponente, ki so razdružene zaradi razrednih 
razlik (kapitalizem ). V samoupravnem socializmu smo 
združili funkciji upravljanja in produciranja. Pojavile pa so 
se razne variacije (tehnokratizem , scientizem, birokrati
zem ,...). Visoka materialna razvitost bi vsekakor nudila 
boljše pogoje za odpravo razlik, saj je tudi materialna 
zaostalost nehumana in s tem  nesamoupravna.

V razpravi je bilo mogoče ugotoviti, da pri nas rešujemo 
vprašanje razlike med umskim in fizičnim delom PREVEČ 
TEORETIČNO IN PREMALO PRAKTIČNO. Tako je videti, 
kot da to ne more biti vprašanje vsakdanjih odnosov v naši 
družbi, saj ga odm ikam o v prihodnost (čas komunizm a). V 
SA M I N A R A VI FIZIČNEGA IN UM SKEGA DELA BI TEŽKO 
NAŠLI POGOJE ZA VEČNO RAZLIKOVANJE. Glede na 
dinamiko življenja pa bomo še nekaj časa čakali, da bo pri
šlo do izenačitve, in takrat bo vseeno, ali si „učitelj" ali pa 
„delavec z lopato", ki ima sposobnost biti plačan. Kje smo 
v šolstvu glede preseganja razlik med umskim in fizičnim  
delom? To je bilo naslednje vprašanje. Usmerjeno izobraže
vanje, ki ga še izpopolnjujemo, že daje bolj in bolj enake 
možnosti ljudem, in sicer je možna vse večja vertikalna in 
horizontalna mobilnost. Delo v šoli naj bo izumiteljsko in tu 
naj bo povezava s prakso. VPRAŠANJE JE, KOLIKO TO 

UČITELJI URESNIČUJEJO, SAJ UČENCE SLABO ALI SKO
RAJ N IČ  NE SPODBUJAJO K INO VATORSTVU, V ŠOLI JE 
IZREDNEGA POM ENA POLITEHNIČNA DEJAVNOST... 
TEHNIČNI POUK, KI SO GA Z REPUBLIKE PREPOVEDALI 
ZA UPORABO V ŠOLI! ŠE DOBRO, DA JE OGROMNO  
O SNOVNIH ŠOL V SLOVENIJI „ILEGALNO" DAJALO  
UČENCEM M OŽNOST, DA SODELUJEJO PRI TEHNIČNEM  
POUKU, KI JE TAKO REKOČ EDINA PRAKTIČNA DEJAV
NOST M ED SLABIM I TEORETIČNIM I NA OŠ. NO, ZDAJ  
M ORAJO VSE OŠ V SLOVENIJI IM ETI T U D I TEHNIČNI 
POUK, KAR JE EDINO PRAVILNO. OP. P.). NE GRE SAM O  
SAM O ZA PREMOSTITEV RAZLIK V ŠOLSTVU, TEMVEČ  
ZA PREMOSTITEV V RAZVOJU EKONOMSKE STRUKTURE 
SAM E. REŠITEV JE PRAVZAPRAV V SAM O UPR AVLJA
NJU IN NAGRAJEVANJU PO DELU. Toda pri nas nagraje
vanje po delu zelo slabo uveljavljamo, saj še bolj drobimo 
delo in delavce, namesto da bi vse to  čimbolj povezovali. 
STIM ULACIJE SKUPIN KAŽEJO VEČJE USPEHE KOT PA 
NAGRAJEVANJE PO SAM EZNIKOV. Tako npr. vse šole 
dobijo enako vsoto za plače in s tem  ni nobene stimulacije, 
a znotraj se prepirajo! Vzgoje ne plačujemo, tem več le izo
braževanje. Usmerjeno izobraževanje nam vendarle daje ve
dno večje možnosti izenačitve dotoka informacij. Razgovor 
je tudi razkril misel, da bi se moralo izobraževanje deinsti- 
tucionalizirati in človek bi določena vprašanja izobraževanja 
reševal sam ob delu, seveda ob drugačnih virih informacij. 
To vprašanje je vredno premisleka.

ZAVEDATI PA SE M O R A M O , DA M NOŽICE POTISKAMO  
V POLOŽAJ, V KATEREM SO, DA SE ČUTIJO T A M  IN SE 
NE ČUTIJO SPOSOBNE ZA KAJ VEČ.

Proti koncu je bilo slišati mnenje, da je razlika med 
fizičnim in umskim delom nepotrebna, saj je razlika v tem , 
ali imaš za kakšen predmet veliko informacij pa ga zaradi 
tega dobro narediš ali pa malo informacij pa je zato slabo 
narejen.

Edi Korat
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PRED
KONGRESI

ZK
M OČ ARG UM ENTO V, NE AR G U M ENTI M O ČI 

Iz uvodne besede na 2. seji konference ZKS U M

1. Temeljno izhodišče borbe ZKJ za samoupravljanje je na
slednje dejstvo:

Sodobni svet ima SAM O  DVE M O ŽN I POTI za svoj razvoj:
— monopolistično nadvlado kapitalske ali državne manjši

ne nad večino, izkoriščanje in krize, ki so z njim  povezane ves 
čas, zlasti pa v tem  stoletju, ko so že take vrste in obsežnosti, 
da grozijo z uničenjem vsega človeštva, ker tem eljijo na sebič
nosti, ozkosti, kratkoročnem razmišljanju lastnine;

— samoupravljanje, odločilen vpliv delavca, množic, zato  
da s pravočasno akcijo preprečimo krize s tem , da preprečimo 
izkoriščanje in uveljavimo skupne interese vseh, e tem  pa tudi 
skupne koristi vseh ljudi z družbeno lastnino.

Seveda je perspektivna in zato sprejemljiva pot samo 
druga, samoupravljanje.

2. V takem  smislu so kongresni dokum enti, k ijih  moramo v 
javni razpravi še izpopolniti kot svoje akcijske naloge, usmerje
ni predvsem v naslednje strateške cilje:

— utrjevanje družbeno ekonomskega položaja delavcev v 
TOZD,

— boj za odločilen položaj in vlogo delavca,
— usposobitev osnovnih organizacij, da bodo zmogle 

usmerjati boj za omenjene nove kvalitete, za nadaljnji razvoj sa
moupravnih odnosov, učinkovito gospodarjenje, družbeno pla
niranje itd. tako, da bo sleherni komunist sposoben razbijati sti
hijo, razvijati zavestno akcijo in to enakopravno z drugimi v us
pešnem boju argumentov, s prepričevanjem v boju mišljenj sre
di med množicam i, znotraj samoupravljanja.

3. Zato je  mogoče reči, da se v pripravah na letošnje 
kongrese komunisti odločamo, da štejemo za svoje merilo us
pešnosti, revolucionarnosti, naprednosti predvsem to , kaj nam  
uspe doseči V ŽARIŠČU DEM OKRATIČNE SAM O UPRAVNE  
AKCIJE za krepitev položaja in vloge delavca, predvsem v 
TOZD in KS. Glede metode delovanja taka usmeritev pom eni, 
da smo prišli v tisto fazo razvoja naše družbe, ko je potreben boj 
proti zapiranju zveze komunistov v lastne sestanke in sprejema
nje sklepov, katere naj potem  uresničuje nekdo drugi. Zveza ko
munistov NE more več biti le razsodnik, ki daje DIREKTIVE, 
am pak je  lahko uspešna le, če vodi svojo revolucionarno akcijo  
znotraj mehanizma samoupravljanja v TOZD, v delegatskem si
stemu, v svobodni menjavi dela, to  je tem elj naše družbe.

4. Prav zaradi tega se spreminja vloga osnovnih organizacij, 
ki morajo še dosti bolj kot doslej postati sposobne za OCENO  
STANJA IN  OBLIKOVANJE POLITIKE za nadaljnjo akcijo, za 
usposabljanje komunistov za individualno množično politično 
delo v enakopravni borbi mnenj in v enakopravnem iskanju re
šitev. Temeljno področje delovanja komunistov torej ni seja 
osnovne organizacije ali celo kakšnega višjega forum a zveze 
komunistov, am pak se v njih le razčiščujejo idejno politična 
vprašanja, zato da bomo še uspešneje prepričevali z argumenti 
v samoupravnih organih, delegacijah, drugih družbeno politič
nih organizacijah in organih.

5. Demokratični centralizem ima pri takšni akcijski usmeri
tvi vlogo instrumenta za enotnost akcije vseh komunistov. 
Take enotnosti ne poraja on sam, am pak jo porajajo jasna stali
šča, ki nastanejo v posvetovanjih, v akcijskih povezavah, kot 
priporočila, ne direktive. Razlike so predvsem v tem , da pripo
ročila zahtevajo jasne argum ente, ki s svojo težo prepričajo. Pri 
njihovem uresničevanju in uveljavljanju je seveda potreben 
zgled akcije, potrebna je realna ocena razporeda sil in možnosti 
za prodor, a izjemno, kadar gre za bistvene stvari, ki jih  nočejo 
razum eti, tudi proti toku, včasih pa tudi s kom prom isom . Tako  
pojmovan demokratični centralizem seveda zahteva, da kom u
nisti prevzemajo ODGOVORNOST Z M O ČJO  ARGUM ENTOV  
tudi sami. Strah pred stihijo, je odveč, kajti krepimo osnovne 
organizacije, krepimo množice kom unistov, ki morajo postati 
dovolj močne, da same razbijejo stihijo in razvijejo zavestno ak 
cijo s svojim usposabljanjem komunistov za množično politično  
delo. Tako bodo tudi rasli novi kadri in bo upadala moč liberal
cev in tehnokratov.

dr. M atjaž Mulej



R U Š IM O , KAR S M O  PREPRIČANI D A G R A D IM O I

PRVA VRSTA
ALI ELITA★  ★ ★

V OSPREDJU
Ljudje smo kritični in to je  

nedvomno prav. Še toliko  
pravilneje je , če skušamo v 
našo kritiko  odpraviti običaje, 
kateri so preživeti in kot taki 
ne sod ijo  v sam oupravno  
socialistično družbo.

In v čem bi želel biti kritičen. 
Razlog je nedvomno preprost, 
kar pa ne bi mogel trd iti za 
njegove posledice. Značilnost 
večine je, da se razburimo že 
ob vsaki najmanjši nepravilno
sti v družbi. To pa je žal prem a
lo, vsako napako je potrebno 
tudi odpraviti, šele takrat bo
mo lahko govorili, da ima vpliv 
m nožic  na od lo čan je  tu d i 
vsebinski pomen.

Pred dnevi sem prejel od 
prijatelja povabilo, da skupaj 
p r is o s tv u je m a  proslavitev 
slovenskega kulturnega prazni
ka . Ker je baje danes  
prisostvovati „boljši kulturni 
p rire d itv i"  ne le p o treb a , 
tem več  tu d i pom em b n a za 
osebni ugled, to sem namreč 
ugotovil na sami prireditvi, 
sem seveda povabilo sprejel. 
Tako se znajdeva v dvorani, ki 
je  razen  b o g ate  cv e tličn e  
dekoracije premogla tudi polno 
štev ilno  ude ležbo  razen — 
razen seveda, prvih dveh vrst, 
ki sta po nekem nenapisanem  
pravilu bili prazni. To trditev  
moram popraviti, kajti prazni 
sta bili samo nekaj časa.

Z deset ali petnajst minutno  
zamudo, glede na določen čas 
prireditve, ko so bili vsi kulture 
željni občani že mirno zbrani na 
svojih mestih, se ponovno širo
ko odpro zadnja vrata in z 
odločnimi koraki, kot se to  
spodobi za zaposlene može  
vstopijo vsi tisti, ki jim  je bil 
namenjen prostor v prvi vrsti. 
Nekoliko bolj slavnostno so 
seveda s to p ic a le  n jih ove  
soproge. Priznati moram, da so 
bile te občinske dame bogato 
odete, tisto o okusu po bi raje 
zamolčal. Važno pa je to , da so 
stopicale ponosno, kako ne bi, 
saj so se zdele zelo pomembne. 
Zaslužnejši občani na levi in 
desni s tran i s lavn ostnega  
m im o h od a so b ili d eležn i 
„vljudnostnih" pripogibanj vra
tu , le-ti pa so sicer za malo več 
ponižnosti in morda za malen
kost bolj globoko s prav takšno  
gesto odzdravljali.

V dvorani je nastalo „veliko  
še p e tan je" . Tud i m eni je  
Prijetelj prijatelj razložil kdo je 
kdo in p rav ilo m a  kakšno  
stopnico zaseda v občinski 
hierarhiji. Tako sam neuradno 
spoznal predsednika občine, 
njega z zlatnino obloženo ža- 
n°r pa predsdnika izvršnega 
sveta občine in še celo vrsto

predsednikov, sekretarjev ter 
direktorjev, seveda sem si jih 
lažje zapomnil, ker so njihove 
soproge b ile  zelo  različno  
okičane. Videti je bilo, da te 
ženske res ne u pošteva jo  
težkega položaja naše tekstilne  
industrije.

Ker že im am  nekaj 
organizacijskih izkušenj, sem 
kaj hitro opazil, da je sedežev v 
prvi v rs ti ravno dovolj za 
slavnostne prišleke. Čemu še 
potem prosta druga vrsta. 
M oja zaskrbljenost je bila takoj 
odveč , k a jti prav v tis te m  
trenutku so elegantne dame

o d lo ž ile  svoje d rag o cene  
krznene plašče na sedeže v 
drugi vrsti. Zelo razumljiva 
poteza saj tako dragih plaščev 
res ne m o re jo  p uščati v 
garderobi, pa še prerivati se 
morate. Sledilo je še nekaj bolj 
ali manj prijaznih nasmehov in 
že smo imeli možnost videti in 
slišati slavnostnega govornika, 
ki je lepo po pomembnosti 
p o lo ža ja  p riče l p o zd ra v lja ti 
prisotne v prvi vrsti. Ti pa so po 
vrsti ko t so bili imenovani 
ponovno napravili vzgib vratu. 
Vsem tistim , ki nismo poznali 
občinskega vrha je bilo to  kot 
nekakšno uradno predstavlja
nje za ra z lik o  od tis te g a  
neuradnega šepetanja.

Ker sem potek pozdravljanja 
sp rem lja l z vso po treb no  
pozornostjo, sem opazil, da vsi 
prisotni v prvi vrsti niso bili 
p o z d r a v l j e n i .  T a k š n a  
diferencijacija se mi je  zdela 
skrajno krivična! Zato sem v 
nemoči, da rešim krivico zasta
v il šep e ta jo če  vp rašan je  
prijatelju. Ta pa m e je  očitajoče 
pogledal in šepetajoče očital 
zaka j n isem  na te k o č e m  z 
družbenimi spremembami. „To  
so vendar kandidati za delega
te oz. za tiste delegate, ki bodo 
opravljali pomembnejše naloge 
po p red s to ječ ih  vo litv ah  v 
skupščinske organe", se je 
glasil odgovor.

Da ne bi še v naprej izkazoval 
svoje nerazgledanosti sem raje 
nehal s vprašanji. Slavnostni 
govornik, ki je  med tem  že 
pozdravil tudi ostale prisotne in 
nadaljeval z govorništvom je  
med drugim tudi dejal: „Pritisk  
nove malomeščanščine, social
no in zgodovinsko pogojene 
kajpak, nas v m no go čem ovira, 
da bi bili v višjem smislu 
delavska družba.

Sile, ki delujejo v družbi m i
mo interesa delavcu so še ved
no precej močne in prilagodlji
ve. Ti zmeraj vedo za svoje 
pravice ob tem  pa pozabljajo 
na d o lžn o s ti in na skupni 
jutrišnji dan."

„ S e v e d a "  je  n ad a ljeva l 
govornik, ,,se je kritika to  ni za 
ljudstvo", s katero je nenehno 
obračunaval CANKAR, kljub 
drugačnim razmeram nenehno 
pojavljala vse do danes v raznih 
birokratskih inačicah." Vred
nost nekaterih ugotovitev,ki jih 
je postavil govornik, gre jem ati 
gotovo za pravilne. Vendar pa 
mi ni bilo jasno čemu prihaja 
tako bučen aplavz prav iz prve 
vrste. M orda so se le hoteli 
zahvaliti govorniku, ker jih je  
posebej pozdravil, ali pa upajo, 
da bo še naprej obstajal razko
rak m ed g o v o rn iko v im i 
ugotovitvam i in prakso.

Pri tem  razmišljanju pa sem  
se prepričal da se stvari le 
s p re m in ja jo . S icer počasi 
am pak vztrajno. Spomnil sem 
se, da sem kot aktivist pred le
ti, v lepi beli kuverti, kupljeni 
posebej za to  priložnost, izro
čal — „častne — brezplačne" 
vstopnice pomembnim občin
skim m ožem . Za to  isto priredi
tev, pa sem bil dolžan svojim  
sošolcem „zabeliti" vstopnico 
tako, da sem jih spravil ob 
mesečno žepnino in to  vse v ci
lju da bi napolnili našo mladin
sko blagajno. Seveda sem vse 
to delal strogo po navodilih 
mladinske organizacije.

Na sami prireditvi pa smo 
doživeli neprijetno preseneče
nje. Častna prva vrsta je  ostala 
popolnoma nezasedena. Ves 
ostali del dvorane pa je bil v 
celoti zaseden. M islim , da tista 
prireditev ni bila organizirana v 
občinskem merilu, niti ni bila 
posvečena slovenskem kultur
nem prazniku in niti v tistem  
letu ni bilo govora o kakšnih 
pomembnejših volitvah. Sicer 
pa to ni važno, spominjam se 
samo to , da je bila prireditev 
dobra.

Če bi delal razvojne primerja
ve še naprej bi lahko ugotovil, 
da je tudi televizija naredila 
precejšen korak naprej.

Pred leti je  bilo oko kamere  
na pomembnejših prireditvah 
predvsem usmerjeno v prvo 
vrsto, danes pa takoj TV beleži 
p recejšen  n a p re d e k , razen  
pomembnejših oseb nam reži
ser p rik a že  tu d i kakšnega  
zeh a jo čeg a  p red s ta vn ika  
„baze". Tako, da se vidi, da je 
naš p o vp rečn i č lo ve k  tu d i 
prisoten na kakšni kulturni 
p rire d itv i, pa čeprav sam o  
prisoten.

Za zaključek tega kram lja
nja bi lahko rekel, da naš člo
vek v samoupravnem sistemu 
odkriva resnico o sebi. V tem  
boju pa ni več „m ajhen člo
vek" kot ga želijo obravnavati 
nekateri, saj ima vendarle v 
rokah družbene položaje in 
gradi družbene odnose.

Po tej poti se mora delovni 
človek osvobajati kot celotna 
osebnost osvobajati in stopati 
v naš d ru žb en i po lo ža j pa 
morajo tudi drugi družbeni slo
ji, da se tako na najširšem  
področju združujejo interesi 
vseh delovnih ljudi.

Res je , da naša povprečna 
kulturna zavest še ni presegla 
npr. Cankarjevega pojmovanja 
kulture ko t, dokum enta vseh 
dosežka naroda, ni še doumela 
stoletnega razrednega stanja v 
družbeni delitvi dela. Res pa je, 
da se tak im  in podobnim poja
vom premalo zoperstavljamo.

Ravno ta situacija, čeprav po 
svoje kom ična, je del tistih  
napak v naši družbeni stvarno
sti ki vzbuja negodovanje, lah
ko bi tudi rekli, da rušijo ugled 
so c ia lis tičn e  sam oupravne  
družbe.

Zavedati se moramo, da se 
takšni malomeščanski običaji 
ne dajo izkoreniniti s prepros
tim  političnim ali državnim  
sklepom , zato je ravno na tem  
področju potrebno izpostaviti 
kritiko.



/troh
pred

izpitom
Na začetku študija se štu

dent srečuje z zelo pomembno 
nalogo -  da uspešno študira in 
polaga izpite, da izpolnjuje 
pogoje za prehod v višji letnik  
ter da izpite opravlja sproti in 
seveda uspešno!

To nalogo večina mladih tudi 
lahko izpolnjuje. Ti žive uskla
jeno in v roku končujejo izpite. 
Za nekatere pa je ta naloga 
prepredena s številnimi težava
m i. Ena izmed njih je ,,strah  
pred izpitom ", ki lahko v veliki 
meri otežuje napore študentov 
na poti do diplom e. Trdi se, da 
še nikoli doslej ni študiralo to li
ko mladih — vsi ti pa se po 
večkrat na leto srečujejo z izpi
tom , izpitno situacijo in pola
ganjem izpita ko t ustaljeno 
obliko preverjanja znanja.

Negativne posledice izraže
nega straha pred izpitom so 
zelo številne in raznovrstne — 
od povsem „nedolžnih" nepre
spanih noči, težje koncentraci
je , povečanje živčne napetosti 
— pa vse do najtežjih, kot so 
stalno odlaganje odhoda na 
izpit, neuspešno opravljanje 
zadanih nalog, izguba volje za 
nadaljnji študij, izguba štipen
dije, zdravstvene zaščite, sobe 
v študentskem domu. Študij se 
vleče..., leta tečejo, volja usi
ha... Vse to  pa ima tudi nega
tivn e  p os led ice na zdrav je  
samo, čustveno ravnotežje ter  
ustvarjanje nekonstruktivnih  
oblik obnašanja posameznikov: 
izoliranost, osamljenost, izgu

ba prijateljev, čustvene krize

ter nastanek nevrotičnih in 
psihosomatskih obolenj.

STRAH -  KAJ JE TO?
Strah je  čustvena reakcija, 

pogojena s počutjem nelagod
nosti in neprijetnosti intelek
tualnega značaja. Traja manj 
časa in preneha, ko oseba ob
vlada nevarno situacijo ali se 
ji izmakne. Pojem „Strah pred 
izpitom " lahko uporabimo za 
vse običajne reakcije študen
tov, soočenih z izpitno situaci
jo. V zvezi s tem  se pogosto 
uporablja tudi pojem trema. 
Trema se definira kot doživljaj 
strahu različne jakosti, ki pa je 
zelo kratkotrajna in pogojena z 
občutkom  manjvrednosti in 
preneha z začetkom  izpita.

Mnoge oblike „strahu pred 
izpitom " niso običajne, kon
struktivne niti normalne — 
n asp ro tn o , s trah  p osta ja  
nerazumski, nesorazmeren je z 
nevarnostjo, ki ogroža celot
nost in osebnost študenta. 
Pojavlja se veliko prej, preden 
je študent soočen z „nevarno  
situacijo". Zato v teh primerih 
ne moremo več govoriti samo 
o golem izpitnem strahu, tem 
več s itu ac ija  zavzem a tu d i 
pojem anksioznosti — ki je 
pogojena ravno s samo izpitno 
situacijo. Anksioznost traja dalj 
časa in je vezana na karakter 
osebnosti — to  pa je  tu d i 
vzrok, da se pogosto ponavlja. 
Kaže se v različnih oblikah tako  
imenovane predizpitne napeto
sti, na izpitu samem, lahko je

tudi zgoščena na sam način 
polaganja pa tudi na odnos 
štu d en t —P ro feso r o zirom a  
profesor—študent. Strah na 
samem izpitu je lahko močnejši 
kot ponavadi — in takrat ga 
povezujemo s pojmoma izpitna 
anksioznost in izpitna panika.

RAZŠIRJENOST
V raz iskavah  v le tih  

1973 — 74 — 75 so ugotovili, da je 
strah pred izpitom zelo razšir
jen pojav. Z gotovostjo se lah
ko trdi, da vsi študentje pred 
izpitom burneje reagirajo — saj 
so „strah pred izpitom " zasle
dili pri 92 odstotkih anketiran
cev. Podatek pove, da je strah 
pred izpitom psihološki pojav, 
ki predstavlja sestavni del pro
cesa učenja in študija — in ga 
je tako potrebno tudi razumeti 
in jem ati, kajti le tako bi na 
najmanjšo možno mero zmanj
šali prenapetost in zablode „ tik  
pred zdajci".

Na osnovi raziskav so prišli 
do podatkov, da imajo pripad
nice ženskega spola v znatno  
večji meri izražen strah in da 
jim  zaradi tega študij predstav
lja večji psihični napor.

Strah se pogosteje pojavlja 
pri študentih začetnih letnikov  
in vidno upada pri starejših 
kolegih — kar dokazuje tudi 
obisk v posvetovalnici; strah 
pred izpitom pa je v znatno  

.v e č ji m eri izražen  tu d i pri 
nevrotičnih študentih.

KDAJ SE POJAVLJA?
Eno izmed temeljnih vpra

šanj, ki se pojavlja pri analizi 
p ro b lem a „ s tra h  pred izp i
to m ", je vprašanje — kdaj se je  
ta strah pojavil prvič in s kak
šno situacijo je bil povezan. 
Mnogi študenti občutijo strah 
„odkar vedo zase"; nekdo pa 
je izjavil, da občuti strah ve
dno, kadar ga kak neznan člo
vek kaj vpraša, potem v šoli — 
od samega začetka, na fakulte
ti — od prvega letnika...

Nič kaj razveseljivo ni, da 
okrog 50 odstotkov mladih 
prihaja na fakulteto  z že izraže
nim strahom pred izpitom in 
polaganjem izpita.

„ S tra h  pred iz p ito m "  se 
pogosto pojavlja tudi po neu
spehu. Neuspeh, ki ga študent 
doživi na izpitu, je zelo neprije
ten dejavnik, vpliva na čustve
no ravnotežje in vodi v čustve
ne krize.

Od prvega izpita se običajno 
veliko pričakuje. Študent v 
njega vnese kompleks psiho
loškega problema — potrditev  
samega sebe, dokaz intelek
tualnih sposobnosti, potrditev  
ugleda. Tudi starši posvečajo 
tem u veliko pozornosti, ki ob
vezuje „sinčka" ali „hčerkico". 
In če se zgodi, da se pričakova
nja ne izpolnijo — se ustvarijo  
pogoji za nastanek strahu pred 
izpitom.

Pojavlja pa se tudi po izgubi 
študijskega leta. To predstavlja 
svojstven neuspeh, ki se, kot 
vsak, doživlja zelo težko.

STANJE PREDIZPITNE NAPE
TOSTI

Pojavi, ki spremljajo to situa
cijo so: povečana vznemirje
nost, izguba apetita, suha usta, 
vlažne  d la n i, d rh ten je  
posameznih delov telesa, ble
dica, krvavitev iz nosu, potreba 
za pogostim m okrenjem . Vsi ti 
pojavi dokazujejo, da je orga
nizem v stanju povečane aktiv
nosti. V tem  primeru proces 
prilagajanja na situacijo, ki na
rekuje izpolnjevanje zadane 
naloge, ni takšen, kot bi priča
kovali, in izpit se doživlja ko t 
grožnja oziroma nevarnost.

V skupini čustvenih reakcij, 
imenovani „predizpitne nape
tost", obstaja več dejavnikov: 
TREM A — nastane dan ali dva 
pred izpitnim rokom  in pravilo
ma preneha ob začetku izpita. 
S T A N JE  P O VE Č A N E V Z N E 
M IRJENOSTI — študentje, ki 
tako reagirajo, so zelo okupira
ni z učenjem. Uče se več, kot je  
potrebno, pretirano so zaskrb
ljeni za uspeh, so razdražljivi, 
slabo spe, počutijo se utrujeni 
in so izčrpani. Eden izmed štu
dentov je stanje svoje pred
izpitne napetosti takole opre
d e lil: „V s a k a  n a jm an jša
napaka mi gre na živce, skregal 
bi se z vsemi, ki jih srečam — a 
najhuje je s starši. Kričim, tre 
skam z vrati, iščem dlako v ja j
cu, samo da bi se prepiral."

Predizpitna napetost pa se 
lah ko  p okaže  na povsem  
nasproten način. Študent pred 
izpitom izgloda popolnoma m i
ren, brez vsakršne napetosti — 
skratka daje vtis nezainteresi
rane osebe, ki ji ni veliko do 
uspeha opravljenega izpita. 
Prepušča se „času" — kakor 
bo, pa bo — brez lastne inicia
tive, brez spontanosti in m oti-



vacije, da bi sploh šel polagati 
izpit.

V stanju pred izpitne napeto
sti se pogosto dogaja, da štu
dent pretvarja svojo anksioz- 
nost v različne somatske simp
tome in v „bolezen", ki ga m u
či. Zaradi tega odlaga aktiven  
odnos do učenja, izgublja ritem  
v_ pripravah na izpit, izpušča iz
pitne roke in izgublja študijska 
leta. Večina sicer najde poveza
vo med „boleznijo" in stanjem  
svoje predizpitne napetosti — 
in problem tudi ustrezno reši. 
Vendar pri vseh ni tako. Pri ne
katerih se razvijejo številni sim 
ptomi, zato iščejo zdravniško 
pomoč, posvetujejo se s psiho
logi in psihiatri, ležijo v bolni
cah, zaskrbljeni so zase — pri 
vsem tem  pa zapostavljajo štu
dij. Misel o začetni „nam išlje
ni" bolezni, ki je postala bole
zen, jim  je priznana.

Zelo pogosta reakcija študen
tov, ki se pojavlja neposredno 
pred izpitnim rokom , je „beg v 
sanje". Taki študentje spe'tudi 
preko 12 ur dnevno; čez dan so 
zasanjani, zaspe lahko „kjerkoli 
ob vsakem času". V stanju 
predizpitne napetosti se pogo
sto pojavlja tudi povečan krvni 
pritisk, zvišanje tem perature, 
kožna obolenja, alergija . . . 
Strah pred izpitom je izražen tu 
di z povečano napetostjo, ki se 
kaže najpogosteje z glavobo
lom. Glavobol sam po sebi zelo 
otežuje uspešen študij, negativ
no vpliva na koncentracijo in 
pomnjenje — zato je tudi uspeh 
neznaten. Izgovor, ki si ga štu
denti takrat najraje poslužujejo, 
jo, „boli me glava — ne morem  
se učiti" — in to  jim  predstavlja 
tudi edino razlago za neuspeh.

IZPITNA PANIKA
Predizpitna napetost se pona

vadi začne na samem izpitu in 
se razvije v strah, ki je zelo raz
lične jakosti. Niso redki primeri, 
da študent pri pripravah na sam  
izpit ni imel nobenih težav. Do
gaja pa se, da v „odločilnem "  
trenutku ne izdavi niti ene same 
besede; ničesar se ne spomni, 
marsikdo se ne zaveda niti to 
liko, da bi povedal ime očeta. 
Zaradi strahu večina študentov 
dela napake tudi pri pismenem  
delu izpita — in to  takšne, ki jih 
drugače ne. Tako se pojavljajo 
slovnične napake — nepravilna 
raba ločil, napake v sklonih, 
„pom ote" pa se dogajajo tudi 
Pri najosnovnejših računskih 
operacijah, kot so seštevanje, 
množenje, deljenje . . .
( 5 x 5  = 35)

f o b ij a  p r e d  iz p it o m  in  iz 
p r a š e v a l c e m

Ta reakcija ima najbolj nega
tivne posledice za študente. 
Študenti, pri katerih se je razvi
ja ta oblika anksioznosti, se lah
ko uspešno u č ijo , povsem  
dobro se lahko tudi koncentri- 
rajo, dobro pomnijo in dogaja 
se, da gradivo sorazmerno lah
ko obvladajo — tako da skoraj 
lahko rečemo, da „vse znajo".

Toda problem nastane, ko je 
treba na izpit.

Fobijska anksioznost jih para
lizira — naredi nesposobne, da 
zberejo hrabrost in gredo na iz
pit. Če je zberejo dovolj, obču
tijo  ve lik  s trah  na sam em  
mestu, kjer se polagajo izpiti — 
in v njih je tedaj edina želja — 
pobegniti čim dalje od nevarno
sti — in to  po pravilu tudi store. 
Šele ko so daleč, se počutijo 
varno in m im o.

Splošno znano je , da mnogi 
predavatelji vlivajo študentom  
določen strah. Na vseh fakulte
tah  š tu d en ti dobro  vedo, 
kakšen je kdo izpraševalec — in 
nekoga se boje bolj, drugega 
manj — vendar vseeno prihajajo 
na izpit in jih polagajo brez več
jih problemov. Med njimi pa so 
tudi takšni, ki do določenih pre
davateljev razvijejo pravi fobij- 
ski strah — ki jih takrat, ko so z 
njim v kontaktu , popolnoma 
paralizira.

Razširjeno je mnenje, da se 
strogih predavateljev študenti 
najbolj boje. To je do določene 
mere tudi res; vendar se veliko
krat dogaja, da študentje brez
brižno pričakujejo tak izpit — 
predvsem zaradi predavateljeve 
doslednosti ter pravilne oceni
tve znanja. Čeprav se še vedno 
dogaja, da študent „zleti" na iz
pitu zaradi svoje ,^ s im p a t ič 
nosti" ali zato, ker ima predava- 
telj „slab dan".

NARAVA IN POREKLO STRA
HU

Osrednji problem strahu pred 
izpitom je vprašanje njegove 
narave in porekla. Čeprav so 
mnogi strokovnjaki — psiholo
gi, pedagogi in psihiatri podali

svoje številne raziskave, mišlje
nja in teorije, ki kažejo na pove
zanost tega problema — odgo
vor nanj ni enostaven. To je 
kompleksen problem z velikim  
številom dejavnikov, ki igrajo 
aktivno vlogo v njegovem na
stanku — tako da ga ni mogoče 
razložiti v celoti. Zato se je izo
blikovalo stališče, da odgovor 
leži v ču stven ih  izkušn jah  
vsakega posameznika.

Strah pred izpitom  se pojavi v 
situaciji, ko oseba doživi sebe 
kot objekt ocenjevanja — kar jo 
ogroža. In strah nastane kot po
sledična reakcija: izpit se naj
prej doživi kot nevarnost, ki mu 
kot obrambna situacija sledi 
strah. Ta pa vpliva na niz oblik 
obnašanja. Na ta način oseba 
n ep rav iln o  d o ž iv lja  izp itn o  
situacijo in neredko pristopa k 
postavljeni nalogi, kar še pove
čuje strah.

Intenziven strah pred izpitom  
doživljajo preobčutljive osebe, 
ki niso uspele zgraditi realen in 
funkcionalen odnos nasproti 
sebi in drugim — in so zato ne- 
sigume in odvisne. Ena izmed 
teh oblik je tudi nezaupanje do 
samega sebe. Ne cenijo se do
volj — zato se obtožujejo, ne za
upajo v svoje sposobnosti, v na
loge, ki so pred njimi.

Na razvoj intenzivnega strahu 
pred izpitom pa vpliva še nivo 
znanja, inteligenca, naklonje
nost do določenega predmeta 
ali nasprotno odpor proti nje
mu.

Na drugi strani pa so tudi štu
dentje, ki veliko znajo in malo  
pokažejo, in tisti, ki snov obvla
dajo precej skromno — a nim a
jo strahu pred izpitom. Znano je  
tudi, da študent, ki ima neki 
predmet rad — pokaže naklo

njenost — lahko se uspešno uči 
in opravi izpit.

O DPRAVA IN ZDRAVLJENJE
Pogoj za uspešno prebroditev 

tega problema je , da študent 
opaža svoja čustvena doživlja
nja, da pravilno preceni stanje, 
v katerem  se trenutno nahaja, 
da ga zna povezati z bližajočim  
se izpitom in le v tem  primeru je 
uspešna psihoterapija. S pomo
čjo le-te spozna svoje reakcije, 
„razgali" svoje odnose do star
šev, odnos do tovarišev in pred
postavljenih oziroma proti šir
šim problem om , ki se pojavljajo 
bodisi v družini ali širši socialni 
sredini.

Študenta je potrebno osvobo
diti anksioznosti, k ijih  preplav
lja. Veliko vlogo pri tem  pa odi
grajo tudi starši. In kakšen je  
njihov vpliv?

Pogosto pozabljajo, da njiho
vi otroci poleg materialnih sred
stev potrebujejo tudi razumeva
n je . Š tu d e n tje  p o treb u je jo  
razumevanje staršev, „lačni"  
so pozornosti in nasvetov ta 
krat, „ko  jim  ne gre". Je pov
sod tako?

Strah pred izpitom obstaja — 
v večji ali manjši meri. Od sa
mih študentov je odvisno, kako  
problem, na katerega vpliva 
m arsikaj, rešijo — in ne samo 
od njih.

Čperav „strah pred izpitom "  
negativno vpliva na uspešno 
učenje in opravljanje izpitov — 
pa je  prav taka in mogoče še 
bolj tragična njegova popolna 
odsotnost.

Danila Orešek

Literatura: Dr. Ljubomir Erič: 
STRAH OD ISPITA
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danes je še vedno vse preveč 1 
tih, ki se gredo kritike za vsako ceri 
de . . . brez dejanj. Tako majhen rS 
obojim; nekateri mislijo, da ga bodo prS 
da si nadenejo masko kritizerstva.

Tisti, ki tudi sam ne ustvarja — nima pft 
zirati — preprosto zato, ker ne pozna vsehT 
ovir, občutkov in vloženega truda, ki spremi} 
prizadevanje, da ustvariš nekaj novega, lepše 
šega . . . kajti nič ne nastane samo od sebe. PJ 
je pripravljenost žrtvovati tudi svoj prosti čas; volj 
teres, da spoznaš nekaj novega, da so tvoji naponl 
ristni — zate in za družbo. Spodrsljaje znamo opaž 
mnogo prej kot nekoga pohvaliti za uspešno oprav lje^ 
no delo. V marsikom tli zavist, zato ne prizna sočlove
ku to, kar bi mu moral; nasprotno — namesto tega ga 
„p ita "  s takšnimi in podobnimi kritikami — samo, da 
bi ga potolkel; da bi uničil rast komaj vzklitega.

Tudi z žepno knjigo ni vse tako, kot bi moralo biti. 
Vsekakor je potrebno idejo o njenem nastanku pohva
liti. Prav gotovo pa drži tudi to, da so dela, ki so zajeta 
v letošnji zbirki, res premalo kvalitetna (seveda, če na
men izdajateljev ni le zgolj finančni uspeh — saj bo iz
šlo nekaj „pravcatih uspešnic" — o kvaliteti in vsebini 
teh pa tokrat ne bi razpravljali). V e n d a r ijy d jj^ io b ra  
-  cilj koristen. Vsekakor pa bptert; ■ 'чр ге^Р огб ' 
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Danila Orešek

OPERA -  ŽIVI?
Mnenja o operi sami kot določeni specifični glasbeni zvrsti so sila deljena. Tak

šni so tudi pogovori, razgovori ter bolj ali manj vroče debate bodisi med starejšo in 
mlajšo generacijo ali med mladimi samimi. Mnogi so mnenja, da je to nekakšen ma
lomeščanski ostanek; da ljudje obiskujejo operne predstave zgolj zaradi tega, da po
l iž e jo  svetu svojo toaleto, garderobo in vse, kar spada zraven . . . drugi kujejo ope- 

zvezde.
edvomno so malomeščani zame tudi ti -  s takšnim svojevrstnim mnenjem, ki 

ijo po pravilu „k a rn iv š e č  meni — tudi tebi ne privoščim ." Dejstvo pa je, da 
kave precej dobro obiskane. Operno delo je pravzaprav veliko zahtevnejše 

ga. Nastopajoči mora predstaviti predvsem svoje glasovne sposobnosti, 
a seveda.
£ar sem v uvodu zapisala, pa dokazuje tudi „na trpanost”  mariborske- 

'asu, ko je v operi gostovala pevka Ruža Pospiš-Baldani (predstave 
skoraj za cel teden njenega gostovanja že vnaprejl. 

mariborsko občinstvo? Prav gotovo je eden izmed vzrokov, po
em svetu; pa še Jugoslovanka je po vrhu -  Varaždinka; sedaj 
^eveda kolikor ni na gostovanjih. Sicer pa se z njimi ne obre- 

ie oddana tudi za dve leti vnaprej, mi je zatrdila v pogovoru, 
rograma -  toliko, kolikor je potrebno."
.em gledališču je bila zadovoljna -  saj tudi teater sam ni 

nje v zvezi z mariborskim gledališčem končno premak
ne lepo sprejelo. Tudi sama se je prijetno počutila. Po- 

ter, soigralce . . . 
ila čez 200-krat -  natančno se ne spominjam. So

delovala ИТ/Дк režijskih predstavitvah od modernih, umirjenih do
>tČhrX 'И м Ш З м М в е га Л Ј Н ш г rock operi. Sicer me moderne predstavitve ne

nad n jim i," pripoveduje. „Zastopam namreč 
ato , da se razvedri -  da dojame lepoto, ki jim 

ne pa da ogluši ob trušču in razbijanju." 
cej zahtevno pa tudi znano delo. Predvsem 
ivitev — iz razloga namreč, da so možne 
i kritike niso vedno upravičene.
‘jjk, ki opero pozna, ima svoje predstave o 

. Vsak jo jemlje po svoje. „M en i pome- 
js e  z režiserjem kar ujela. Opera je tudi 
ašanje -  kakšna je razlika med opero 
]|ienje, koncert je predstava. Koncert 
Vslušalce, biti pri miru -  pri operi pa 

j b  mineva veliko hitreje kot na kon

cih v Budimpešti, New Yorku, 
Delo je njeno življenje.

Danila Orešek
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DELO SE ŠELE PRIČENJA'

Kljub ne preveč zadovoljivi udeležbi na seminarju, so udeležen
ci seminar ocenili ko t zadovoljivo uspel. V razpravah je  bilo zelo 
realno ocenjeno sedanje stanje v mladinski organizaciji. Razen 
tega, da so udeleženci uskladili svoja mnenja, so nakazali področja 
dela in naloge, ki jih čakajo.

Povdariti pa moramo, da so zaključki seminarja le teoretična  
izhodišča za delo, s katerim  m oram o nem udom a pričeti. Največje 
breme pri tem  pada na Osnovne organizacije. Univerzitetna konfe
renca pa bo morala skrbno nadzirati in voditi njihovo delo, DA NE 
BOMO OSTALI LE PRI BESEDAH.

DR. MATJAŽ MULEJ, SEKRETAR UK ZKS MARIBOR

AKTUALNE NALOGE UNIVERZE IN VLOGA ZSMS 
NA UNIVERZI MARIBOR

Prvenstvena vloga današnjih študentov tem elji predvsem  na tem , da 
se hkrati usposabljajo tako za svojo stroko, kot tudi za kreativnega sou
stvarjalca današnje in bodoče sam oupravne socialistične družbe. Edino 
na osnovi lastne družbenopolitične aktivnosti med študijem  bo lahko štu 
dent tudi kot zaposlen človek pom agal aktivno kreirati naš vsakdan.

Pojavlja se vprašanje, če ie tudi učitelj na Univerzi ustrezen za vzgojo 
bodočih samoupravljalcev. Še vedno se dogaja, da ima študiran človek 
— strokovnjak nadpovprečno oblast. To nikakor ne sme biti pogojeno z 
družbenim položajem, temveč se mora odražati skozi delo, skozi katero 
dokaže svoje sposobnosti. Za tako obnašanje, ki nikakor ni vmesno, je 
kriv „o trošk i odnos" mase, ki vse prepušča le kopici ljudi. Poudariti je 
treba, da je precej takih „o troško  naravnanih" tudi med študenti, ki se 
ne zavedajo, da samoupravljanje ni samo pravica, temveč predvsem 
dolžnost. Med študenti se pojavljajo tudi taki, ki so člani ZK, ki pa 
„sp ijo " in ne delujejo tako, kot bi morali. Izgovor, da študent nima časa, 
drži samo delno, služi pa res samo kot dober izgovor. Študentje so 
premalo ustvarjalni in večina se niti ne trudi, da bi to  bila.

Če študent nima lastnih ambicij, potem je pravzaprav zelo vprašljivo, 
kaj na Univerzi sploh počne. Čim ožji je krog odločevalcev in kreativnih, 
toliko bolj se pozablja, da je oblast dolžnost, ne pa pravica. Vsaka družba 
izgrajuje neko (svojo) zavest, naša družba pa jo poskuša sistematično or
ganizirati.

Dogaja se tudi, da imamo sestanke zaradi sestankov. Pozablja pa se, 
da je smisel sestankov v tem, da se iz njih izpeljejo izhodišča za konkret
ne akcije in da se pride do zaključkov, na katerih naj temelji boljše delo.

Za študenta ni dovolj, da se „p rikop lje " do diplome, temveč se mora 
nenehno usposabljati za odgovorno samoupravno delo. Potrebno je uve
sti kontrolo individualnega dela vsakega komunista, ki naj bi izhajalo iz 3- 
mesečnih poročil o delu. Komunist mora sprejeti zadolžitve — tako kon
gresne kot konkretne — in jih izvajati v praksi. Prav takšna kontrola bi 
morala biti uvedena tudi za člane sindikatov, organiziranih v samouprav
nih skupinah, člani ZK pa bi se morali organizirati v aktivih, ki bi šteli 
maksimalno 20 članov.

Vsi člani ZSMS bi morali ob začetku vsakega semestra dobiti in 
sprejeti spisek nalog, ki jih morajo opraviti. Študentje — najširša baza — 
mora zavzemati politična stališča, ki izražajo splošno družbeno voljo in je 
ne more oblikovati ozka grupa, saj le-ta ne more zaobjeti vseh stališč 
vseh študentov. Odpraviti je nujno potrebno „v lo go  glasovnega stroja", 
množice, ki samo potrjuje, pri oblikovanju stališč pa ne sodeluje. Seje 
morajo preiti sedanjo obliko in se preusmeriti v usklajevanje in formiranje 
stališč za konkretne akcije.

Študentu je potrebno nuditi možnost za uveljavitev, za kar pa je po
trebna ustrezna vzgoja. Študent mora postati družbeno usposobljen, 
obvladati mora znati samega sebe in postati upravljalec in kreator sodob
ne samoupravne družbe.

POSLANICA REFERATA IN RAZPRAVE

Vloga mladega človeka se je v zadnjem obdobju nekaj let bistveno 
spremenila. Mlad človek ni več objekt predavanja, velja moč elementov, 
ne pa pokorščina.

Dve grupi: vodilna in vodena. Enakopravnost v delu in hkrati v delitvi 
rezultatov dela je osnovni pogoj sestavljanja življenjskih nalog. Danes ni

Univerzitetna konferenca ZKS M aribor pripravlja delovni aeminar za 
reaktiviranja delovnih članov ZK. Res je takšna poteza ie  nujno potrebna.

Pojavlja se problem inform iranja na šolah in vključevanja brucev pri ka
drovanju v organe ZS M S  in ZK, ter samoupravno delo na šoli in Univerzi. O 
celovitosti inform iranja se lahko žal samo pogovarjam o.

Tov. M ulej je poudaril, da študent brez lastnih am bicij in teženj po 
soodločanju na Univerzi nima kaj iskati.

Sprašujemo se, kaj bodo na to  porekli študentje, ki samo „vedrijo" na 
šolah Univerze M aribor.

več problemov z zapiranjem sestankov in drugih razprav zaprtega tipa, ki 
bi preprečevale najširše vključevanje mladega človeka v kreacijo družbe
nopolitičnega sistema. Vloga študentov — bodočih intelektualcev je prav 
v tem trenutku bistvenega značaja in hkrati največji garant za uspešen, 
perspektivni razvoj družbe. Akcija mora pogojevati družbeno korist, ne



pa samo individualno zadovoljevanje osebnih interesov in potreb. 
Nasprotje tega je status pravne države, ki se je v zadnjih stoletjih ne
bistveno preklapljala iz oblike v obliko s kar malo izboljšanim konceptom 
režima dela v državi. Ravno v tem je prednost države, katere ideja je bila 
rojena že pri Marxu, uresničuje pa se šele v zadnjih nekaj letih. Konfron
tacija mnenj, bi se morala stapljati v tvorbo skupne akcije je izrednega 
pomena prav za aktiviranje mladih.

Široko samoupravno angažiranje mladih je torej temeljni pogoj za 
celovito in angažirano delo mladih. Delo je potrebno v bodoče bolj 
dosledno izvajati in še resneje postopati k razreševanju skupnih interesov 
oz. nalog.

Zanimiva, a hkrati potrebna novost, lahko bi dejali odločilna delovanju 
ZK na Univerzi (doslej edina v Jugoslaviji je načela takšno navidez sicer 
birokratsko, vendar v resnici nujno aktivnost prav Univerzitetna konfe-

Udejstvovanje komunistov na Visoki ekonom sko-kom ercialni šoli je 
nezadovoljivo vključeno v mladinsko aktivnost. Zakaj je takšno stanje 
odraz dela na VEKŠ, vedno samo nekateri funkcionarji šole.

Ideja o trim estrih je  bila kot je dejal tov. M ulej, dana na piano, nato pa 
kaj hitro pozabljena.

renca ZKS v Mariboru) je OCENJEVANJE VSAKEGA KOMUNISTA v 
periodičnem obdobju treh mesecev.

Doseči je potrebno relacije, po katerih bodo odločitve dejansko plod 
skupnega dela:

— konstruktivne in tvorne seje
— krog sodelujočih mora biti celovito aktiven
— ustrezno pripravljene seje
Vzgoja ustvarjalnosti je pogoj za preoblikovanje dosedanjega načina 

dela na Univerzi, ker ponekod niti profesorji niso ustvarjalno vključeni v 
razmišljanje, še manj pa v delo. Pomembnost sodelovanja študentov v 
preobrazbi vzgoje in izobraževanja na Univerzi pomenijo zadnje aktivnosti 
v smeri ocenjevanja oz. habilitiranja res sposobnih pedagoških delavcev, 
ki bodo sposobni usposabljati CELOVITO ŠTUDENTOVO OSEBNOST. 
Bistvo ocenjevanja sindikatov in mladine je iskati v odrazu dela učitelja ne 
pa v prebiranju spiskov funkcij.

Oblikovanje in izvajanje stališč je celovita naloga, ki se v nobenem 
trenutku ne sme cepiti in izpeljevati dvotirno.

Ankete morajo nuditi osnovni statistični podatek za razpravo, nikakor 
pa ne dokončno vodilo za habilitiranje pedagoškega delavca.

KJE ZAČETI?

Ali je pravilno zaostriti razmere v 0 0  ZK na Univerzi? Vprašanje se 
postavlja predvsem zato, ker želimo razm igati družbenopolitično in sam o
upravno življenje. Prvo kar je, začeti m oram o na pravem koncu. Nam reč, 
razmer ne m orem o začeti zaostrovati v sindikatu, ker vem o, da organiza
cijsko ni sposoben. Socialistična m ladina Univerze je  tista, ki se krepi v 
tem  obdobju, zato zopet ne m oremo začeti razmer zaostrovati v tej orga
nizaciji. Le osnovne organizacije ZK so tis te , ki morejo razbiti „fam ilijar- 
nost" v svoji sredini.

Prav gotovo ta familijarnost izvira iz začetkov ustanavljanja višjih šol v 
M ariboru. Takrat se je  zbiralo po nekaj komunistov v svoji celici in neizvr- 
ševanje sklepov so zaradi svoje družinske m ajhnosti v celici opravičevali iz 
osebnih razlogov. Danes sentim entalnosti ne m orem o opravičevati, ker si
cer lahko postanejo sekretarji OO ZK podobni pridigarjem ex oltar. Da pa 
OO ZK ne bodo velikodušno poslušale monologov sekretarjev 0 0 ,  je po
trebno, da se OO razdrobijo ali podvzamejo kake druge oblike, npr. aktivi, 
(tov. Mulej: „Povprečno šteje OO ZK na Univerzi M aribor 80 članov)

odločitev je potrebno, da se izjasni vsaka delegacija posebej. Sklep je 
sprejet, če glasuje več kot polovica vseh delegatov. V obratnem primeru 
se sproži usklajevalni postopek, kjer je neobhodno mnenje baze delega
tov.

Ob dodatnih pojasnilih smejo delegati spremeniti svoje mnenje, za 
kar pa morajo poročati bazi. Baza pa ima pravico, če se čuti kakorkoli 
oškodovana ali prizadeta, da izreče nezaupnico svojim delegatom ali jih 
celo odpokliče.

Študent ima pravico in dolžnost, da soodloča o pogojih študijskega 
režima (izpitni roki, urniki, nerealni izpitni rezultati, mnenja o učitelju v 
reelekcijskem postopku). Vendar pa se študentje premalo poglabljajo v to 
problematiko, nekateri pozabljajo, da o tem sploh lahko izrazijo svoje 
mnenje. Ob nastalih problemih se zgodi, da študentje niti ne vedo, kaj 
storiti.

Kritiko o tej problematiki mora posredovati baza svojim delegatom, 
ki na to sprožijo le-te v organih, v katere so izvoljeni, oz. tam, kjer teče 
razprava o tem.

Vspodbudno za našo Univerzo je dejstvo, da JE EDINA V 
JUGOSLAVIJI S STOPENJSKIM ŠTUDIJEM, ki je OSVOJEN KOT 
PRINCIP. Sodelovanje z združenim delom je od ustanovitve naprej ZELO 
POGLOBLJENO. ŠTUDIJ OB DELU oz. izredni študij je bila TEMELJNA 
OBLIKA PRIČETKA IZOBRAŽEVALNE DEJAVNOSTI na takratnih 
visokošolskih zavodih.

Mariborska Univerza je hkrati tudi edina Univerza v SFRJ, ki ima 
DISPROPORC ŠTUDENTOV OB DELU VEČJI OD DELEŽA REDNIH 
ŠTUDENTOV. Zanimivo je tudi to, da je bila Univerza prisiljena črpati 
pedagoški kader predvsem iz industrijskih in ostalih delovnih organizacij, 
ter da se je razvijala kot SAMORASTNIK. Dolgo časa je ljubljanska 
Univerza zelo prezirljivo spremljala razvoj mariborskih višjih in visokih šol, 
zato ni ustanovila nobenega oddelka svojih fakultet, visokih oz. višjih šol 
v Mariboru, čeprav so se kazale realne potrebe.

Bistvo samoupravljanja na Univerzi temelji na že omenjenem 
tripartitnem sistemu enakopravnega upravljanja izvajalcev pedagoške 
dejavnosti, študentov in uporabnikov izobraževalnih storitev, pri čemer 
se pojavljajo nekateri problemi sodelovanja združenega dela, zaradi česar 
prihaja občasno do manjših zastojev v samoupravljanju.

Najbolj pereča točka študentskega samoupravljanja je DELEGAT
SKO RAZMERJE s katerim delegati pogostokrat ne posredujejo mnenja 
in stališča delegatske baze, temveč posredujejo lastne odločitve.

Dr. VLADIMIR BRAČIČ, REKTOR UNIVERZE V MARIBORU

SAMOUPRAVLJANJE KOT DEL DELOVNEGA 
PROCESA DELAVCEV IN ŠTUDENTOV

Univerza v Mariboru je konstituirana kot samoupravna skupnost 
VDO, katere imajo enakopraven status. Bistvena preobrazba univerze v 
zadnjih nekaj letih je prav gotovo v tem, da je izgubila primat vrha v 
združenju šo fin  je postala oblika usklajevanja mnenj in skupnih interesov 
šol, ki se zaključujejo v univerzitetno celoto.

Vsaka VDO v sklopu univerze deluje po tripartitnem sistemu: 
zastopane so tri skupine delegatov — študentje, delavci in uporabniki, pri 
čemer ni pomembna številčnost posameznih delegacij, saj ne obstaja 
princip preglasovanja. Vsak organ v taki sestavi je sklepčen ob prisotno
sti večine delegatov iz posameznih skupin. Pri sprejemanju sklepov inm_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _



Tov. Bračič je  med drugim dejal:
Pedagogi in tehniki so ob podpisu samoupravnega sporazuma o fin an 

ciranju obštudijskih dejavnosti skočili v hrbet lastni organizaciji ZSM S, 
kar pom eni, da ne razumejo bistva sporazum a, ki ga po pravilih delovanja 
sami sestavljajo.

Zaenkrat študentje še niso delavci v združenem  delu... Ostali odgovor
ni tovariši v svojih referatih, pogovorih in razpravah še vedno izpuščajo De- 
sedi „zaenkrat" in „še” .

ROBERT BOBANEC, NAČELNIK ŠTABA TO MARIBOR

SPLOŠNI LJUDSKI ODPOR IN DRUŽBENA 
SAMOZAŠČITA NA UNIVERZI

V povzetku se opredeljujemo le na diskusije in podajanje s 
študentskega področja.

Splošni ljudski odpor je rezultanta treh komponent:
— človek — v svoji psihofizični funkciji,
— obramba,
— samoupravljanje.
SLO in družbena samozaščita mora izhajati iz dela, torej iz okolja v 

katerem živimo.
Kljub temu, da smo mladi najbolj progresivni del sveta, je delovanje 

in učinek delovanja študentov s tega področja na univerzi premajhen. 
Znani so le uspehi usposabljanja v učno vzgojnih centrih (Velike 
Bloke...). Vendar je še veliko nejasnosti na vprašanja kot so: „Kakšno je 
dejansko mesto študentov v vojnih razmerah? Kakšna je njihova naloga 
in način vključevanja? Kakšni so načrti (sploh so?!)? Kakšna je in kolikšna 
je njihova prisotnost v DS?"

V razpravi je tudi ostalo odprto vprašanje kako naj delamo, kje naj 
začnemo, kakšen pristop naj zavzamemo. Pri tem se je nakazala potreba 
po koordinaciji izobraževanja pri predmetu TSLO in izobraževanja v učnih 
centrih. Potrebno je povezovanje obrembne dejavnosti ZSMS s Krajevno 
skupnostjo.

Naš najosnovnejši pristop pri reševanju prej naštetih vprašanj je 
NASA AKTIVNOST. Akcija študentov in kontakt z njimi naj bi izhajal iz

spoznanja študentov samih. V samoupravljanje pri obrambnih pripravah, 
pomanjkljivo pa je konkretno informiranje.

Razpravo o vključevanju žensk v SLO in v obrambne priprave, kljub 
prisotnosti predstavnic, ni takoj stekla.

Tudi to vprašanje v debati, kakor še večina drugih, je ostalo 
nedorečeno, vendar je kljub temu prineslo zanimive rezultate, ki se bodo 
morali odraziti v nadaljnjem delu.

Iz diskusije in prej postavljenih vprašanj sta se na seminarju nakazali 
dve možni rešitvi:

— samostojno organiziranje priprav na SLO in DS na Univerzi ali
— posamezna VDO se povežejo s krajevno skupnostjo, kjer so 

locirane.

KAKO M LADEŽ V UNIFO R M I /
Na univerzi je čutiti slabost družbene sam ozaščite. Poglavitna napaka 

je v tem , da prav študentje pogostokrat dopustijo, da se z njimi 
m anipulira.

Tov. Bobanec je m enil, da je  potrebna tem eljita m obilizacija m ladih v 
teritorialno obram bo, predvsem m ladih iz univerze.

Zanimivo je , da je bilo v veliko razpravah om enjeno prav načelo zaved
nosti, ki na vseh področjih dela na univerzi vse preveč škriplje.

FR A N C I K R Ž A N , P R E D S E D N IK  K M I PRI RK ZSM  S LO V E N IJE

0 VLOGI ZSMS V PREDKONGRESNEM OBDOBJU
Izredno pomembno področje delovanja ZSMS v predkongresnem  

obdobju temelji na uveljavljanju novih družbeno-ekonomskih in 
družbenopolitičnih odnosov. Prav v zvezi s tem je potrebno da 
socialistična mladina spozna svojo vlogo, ki ji pripada v družbi kot 
enakopravni družbenopolitični organizaciji.

Že danes, še bolj pa v bodoče bodo imele posebne izobraževalne 
skupnosti pomembno temeljno vlogo na področju reform iranja vzgoje in 
izobraževanja, zato je osnovni pogoj da se tudi člani ZSMS kot delegati 
bolje vključijo v vse SIS, zlasti velja to  za izobraževalne skupnosti. Naša 
osnovna skrb je posvečena preobrazbi srednjega šolstva, kar pa ne pomeni 
da je tako ostalo šolstvo potisnjeno ob stran. Pri tem  je zlasti pomembno 
preoblikovanje sodobnega osnovnega šolstva v celodnevni konceDt

Na univerzo danes prihajajo samoupravno nedograjeni m aturantje  
srednjih šol, kar je  predvsem pom anjkljivost sistema srednjega šolstva.

V bodočem poklicnem izobraževanju in samoupravnem  usposabljanju 
tega problem a ne smemo čutiti v tolikšni m eri kot doslej.

V bodoče je nujno, da pedagog postane tudi učitelj samoupravljanja. 
Kaj bo s tis tim i, ki samoupravljanja ne dojem ajo niti to liko kot nekateri 
študentje? Nujno bo potrebno tudi te  pedagoge dvigniti na nivo vsaj 
povprečnega samoupravljalca.

delovanja, ker mora to postati osnova za nadaljnji celovit razvoj mladega 
človeka. Prav zato prehaja vrsta nalog v preobrazbi tudi na osnovno šolo. 
V  predkongresnem obdobju se postavlja pred mladino zelo pomembna, a 
hkrati še bolj zahtevna naloga vk ljuč iti se v reform o šolstva, z ostalimi 
faktorji, potrebnimi za vsestransko preobrazbo (izgradnja dijaških in 
študentskih domov, smotrnost kadrovanja, štipendiranje po potrebah in 
izobraževanje mladine v skladu z nagnjenji usmerjenimi po potrebah, 
odpravljanje velikih socialnih razlik med m lad im i. . . ) .

Potreba po tekočem  angažiranju postavlja pred mladega človeka 
zahteve po nenehnem kontaktu s širšo družbeno skupnostjo, posebno še v 
obliki permanentnega delovanja v delegatskih samoupravnih skupnostih.

Na področju štipendiranja beležimo ob sedanji redakciji dokumentov 
nedvomno vidne uspehe, kar pa mora v bodoče še bolj zaživeti. Partitnost 
v vzgoji in izobraževanju mora biti stalna praksa. Reševanje problemov

Smisel sestanka naj ne bi bil v m ehaničnem  sprejemanju odločitev z 
dvigovanjem rok. Pozabili pa smo, da se študentje, ki nimajo telesne vzgo
je, hodijo „rekreirati"  na take sestanke.

mora potekati akcijsko in organizirano z uveljavljanjem pravice 
argumentov. Referent je opozoril na tuje študente, ki lahko igrajo ob 
vrnitvi v domovino vlogo „poslanika" in na pomanjkljivosti v delu 
študentskih pokrajinskih klubov.

Ena izmed najpomembnejših nalog v pripravah na bližajoči se 10. 
kongres ZSMS je proces preobrazbe vzgoje in izobraževanja za tako  
imenovano usmerjeno izobraževanje s tem , da se bo ZSMS še bolj kot

K A T E D R A



cbslej morala posvetiti preobrazbi osnovnega šolstva v procesu 
ustanavljanja celodnevne šole. Z uspešnim razreševanjem tega problema 
bodo postavljeni temelji za razvoj zastavljenih nalog — to pa je hkrati tudi 
pogoj za preobrazbo srednjega in visokega šolstva. V  samem procesu 
študija je potrebno povezovanje z delovnimi organizacijami — torej 
izhajanje, povezanost ter hkrati vračanje v proces dela.

Med pomembne naloge sodi akcija na področju poklicnega 
usmerjanja. Mlad človek lahko po prvih dveh letih, seveda če mu študij ne 
bo ustrezal, prestopi na drugo šolo.

Zdaj je tudi čas, da opravimo pregled nad minulim  delom, da 
poskušamo odpraviti nepravilnosti. Potrebno je pripraviti tudi analizo 
glede informiranja — ugotoviti, če dovolj kvalitetno, dovolj jasno in 
kritično. Trenutno pa se posveča precejšnja pozornost pripravi 
samoupravnega sporazuma o štipendiranju.

Pohvaliti velja napredek pri urejanju samoupravnih odnosov na 
univerzi med tem ko istočasno ugotavljamo, da je to v srednjih šolah še 
premalo zaživelo. Reševanje problemov in vprašanj je potrebno pristopit 
akcijsko — ZSMS naj bi posameznim institucijam in krožkom  pomagala pri 
delu — ne pa, kot se pogosto dogaja, da se le-te obračajo nanjo le ob 
nastopu finančnih težav.

Ko vključujem o mlade v ZSMS se delajo precejšnje napake. Pogosto 
gre namreč le za formalnost — sprejetje najprej v osnovni šoli, nato v 
srednji in še na univerzi — manj pozornosti pa se posveča delu samemu.

Učitelji pogosto zelo subjektivno vplivajo na izgled anket (..gledanje 
pod prste"), namesto, da bi pravilno pristopili in dojeli bistvo ocenjeva
nja.

Preveč se pričakuje od dela univerzitetne organizacije ZS M S , ker je 
bistvo in tem elj nalog baze, torej osnovne organizacije ZS M S , katerih  
delovne naloge so primarne.

Problem, ki se pojavlja v odprti luči je tudi odsotnost „velikih funkcio
narjev" v bazi. Za primer so navedli V T š , VTO elektro. kar pa nikakor ne 
pomeni, da ti ljudje nosijo breme vsega dela v OO ZS M S  In OO ZK.

Danes obstojajo na univerzi celo prim eri „fam iliam ih organizacij ZK ", 
čeprav v blažjih oblikah, ki zelo otežujejo delo celotnih osnovnih organiza
cij. posledice pa je čutiti na VTO.
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ZAKLJUČKI DELA 
PO SKUPINAH
DELO PO SKUPINAH IN OBLIKOVANJE STALlSČ LE-TEH 
Teme:
1. Vloga ZSM S na šolah univerze
2. Študijski programi in perspektiva poklicev
3. Kadrovska politika
4. Izobraževanje ob delu
5. Položaj študenta in učitelja

I. Vloga ZSMS na šolah že dosega primerno višino, njena vloga pa je pogojena 
z aktivnostjo članstva.

Čutiti je da bo ZSMS dosegla oz. ponekod je že dosegla višino ZK. Njena vloga 
se bo krepila z vse večjo aktivnostjo članstva ZSMS, to pa naj bi dosegli s sledečimi 
predlaganimi ugotovitvami:

-  aktiviranje študentov v delu po njihovih interesnih nagnjenjih katere ugotovi
mo z anketiranjem,

-  vpliv na dijake srednjih šol,
-  seznanjanje študentov o delu ZSMS in drugih dejavnosti ter o izobraževanju 

(seminar za bruce v začetku leta),
-  delo naj preide v manjše celice -  aktivi ZSMS,
-  pridobivanje aktivistov z individualnim delom,
-  pomoč članov ZK, ki se naj širše vključijo v delo ZSMS,
-  ocenitev študentov kot samoupravljalcev in družbenopolitičnih aktivistov,
-  ne smemo zanemarjati obštudijskih dejavnosti, saj se tudi tu srečujemo s sa

moupravljanjem.
Aktivnost ZSMS naj ne bo samo površinska, ampak vsebinsko globalna. Us

trezno pa moramo vključevati delo naravno osnovane grupe, ki se često formirajo po 
letnikih.

Sprožil pa se je tudi problem dislociranih oddelkov. Ti so zelo slabo povezani z 
matično šolo in s tem tudi z delom 0 0  ZSMS. Zato je vpliv na strukturo šole študen
tov iz dislociranih oddelkov slab. Kar je posebej pereče z oddelkom VEKS Celje.

II. Sprotni študij ne more funkcionirati s starimi programi. Potrebna je revizija, 
ki pogosto naleti na odpor pri profesorjih. Zahtevamo skrčenje in črtanje neustrezne 
smeri v programih, kar je često povezano z dohodki profesorjev.

Študentje smo že dali veliko pripomb, ki pa niso bile upoštevane. Sedaj le lahko 
čakamo na rezultate, ki bodo verjetno potrdili našo zaskrbljenost. Se vedno ni reše
no vprašanje učbenikov. Predlog uporabe večjega števila literature je sprejemljiv sa
mo za določene šole.

Često se dogaja da pri sestavi programov študentje ne sodelujejo, te napake pa 
se zavejo šele ko vidijo da program ni ustrezen. Pri sestavi naj sodeluje tudi gospo
darstvo.

Programi še vedno ne vsebujejo dovolj prakse, zaradi česar se mladi strokovnja
ki srečujejo s težavami pri zaposlitvi.

Pojavljajo se prvi problemi zasičenosti z določenimi kadri.
Pri ocenjevanju potreb pa se ne bi smeli omejevati le na ozek teritorij ampak naj 

se ugotavlja širše. Vse več kadrov ostaja v mestih, nerazvita področja pa so brez 
njih.

Za pomanjkljivo planiranje so predvsem krive OZD, ki do sedaj niso bile spo
sobne pripraviti srednjeročnih potreb po kadrih.

Problem razporejanja kadrov bo treba razrešiti z določenimi ukrepi.
V prihodnosti vidimo rešitev v študiju iz dela.

Tovariš z VTŠ Je predlagal nujno in v najkrajšem času doaači verifikacijo  
celovita aktivnosti študentov -  tudi družbenopolitične in samoupravne.

Na VEK š so nekateri tako aktivirani, da so jim  pričele poganjati mige- 
talke, m edtem  ko drugi vztrajno krnijo na Razlagovi.

Tov. z VTŠ se Je zanimal zakaj je m ogoče, da prihajajo časovne direktive  
s strani UK ZKS v obravnavanju predkongresnih dokum entov. Tov. Mulej: 
to niso direktive, to  je stvar obojestranskega dogovora.

— preverja aktivnost svojih članov s pomočjo evidenčnih kartonov, ki jih posa
meznik ob prestopu na drugo šolo prinese s seboj,

-  skrbi za priliv mladih aktivnih članov, kjer ji za oporo služi skrbno vodena evi
denca z oceno aktivnosti,

— vključuje bruce, ki so v začetni fazi v uvajalnem obdobju, (predvsem na šolah 
z dvoletnim študijem) in se kasneje aktivno vključijo v delo in prevzamejo funkcije in 
zadolžitve,

-  nujno mora posvetiti več pozornosti povezovanju študentov, članov 0 0  
ZSMS, z dijaki v 0 0  ZSMS, (Povezava naj bi potekala vsaj preko delegatov).

— v bodoče naj bi pripravljala volilne konference koncem letnega semestra v 
mesecu maju,

— preko dela aktivira sposobne člane iz baze v predsedstva 0 0  ZSMS, ki nato 
aktivirajo bazo,

-  predsedstva 0 0  ZSMS morajo prilagoditi delo interesom baze, delati zanjo, 
v skladu z njihovimi interesi (množične akcije) in nato usmerjati množice v družbeno
politično delo in člane preko dela usposabljati za opravljanje funkcij.

-  potrebno je izdelati enake kriterije študija tako za redne kot izredne študente, 
kamor spadajo tudi izpitni roki, ki morajo biti enaki za oboje.

Položaj obeh je statutarno pravno urejen, vendar delo študentov še vedno ne 
poteka tako kot bi moralo, ker študent niti ne pozna svojih pravic in dolžnosti, niti se 
jih ne zaveda.
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Učitelji se vse premalo zavedajo,da so na ustanovi zaradi študentov in ne štu
denti zaradi učiteljev.

Vloga obeh subjektov se sicer spreminja na novo nastalih univerzah in v mlajših 
sredinah (s strani učiteljev).

Spremeniti bi se moral odnos učitelj — študent. Učitelj bi se moral pojavljati v 
vlogi mentorja, v mejah korektnega medsebojnega odnosa.

Avtoriteta mora izhajati iz znanja, ne pa iz naziva in strahovlade.

Na Višji agronomski šoli so se študentje odločili za delo v ZS M S  „v  
sveti veri", da se bodo lahko ukvarjali s športom , kulturo...

Predstavnik Kos iz Celja se je vprašal, zakaj so lahko celjski oddelki m a
riborskih višjih in visokih šol dobesedno dislocirani od aktivnosti m ladine  
in kom unistov v M ariboru.

Na ..tehn ik i” aktiviste prekom erno obremenjujejo administrativni posli, 
kar jim  jem lje voljo, čas in zagnanost za delovanje. N1 čudno, da razm išlja
jo tudi o organiziranju biro storitev.

-  Problem nesmiselnosti posameznih predmetov, ki so sami sebi namen,
-  namen študija bi moral biti v tem, da nudi študentu osnovo za nadaljnje sa

moiniciativno izpopolnjevanje po zaključku študija,
-  preveč je klasičnih predavanj ex Katedra,
-  potrebno je uvesti več seminarskih oblik dela in vaj,
-  vaje in seminarje naj bi prevzeli profesorji, asistentje pa predavanja,
-  uvesti je treba ustreznejšo obliko seminarskih nalog (priprava, podajanje 

pred avidotrijem z aktivno diskusijo),
-  potrebno je natančno opredeliti idejno osnovnost vsakega predmeta,
-  potrebno je v najkrajšem času rešiti problem skript in gradiva za študij,
-  stihijska izdelava statističnih podatkov o suficitarnih in deficitarnih poklicih, 

ki ne dajo dovolj realne slike,
-  študentje se odločajo za študij tudi pod silo razmer — potrebe po kadrih v 

posameznih DO, pogojeno s štipendijami,
-  usmerjeno izobraževanje, ki izhaja iz celodnevne osnovne šole mora že na tej 

stopnji s pomočjo ustreznih svetovalnih služb socialnega tipa pripravljati posamezni
ke za izbiro študija in poklica.

VLOGA O R G AN IZAC IJE  ZSM S V  DRUŽBI

1.1 Vloga ZSMS v procesu samoupravljanja
-  spremljanje in analiziranje dela samoupravnih organov in spremljanje dela 

delegatov na Univerzi in v ostali družbeni skupnosti
-  aktivnost v volilnih postopkih
-  sugestije za obravnavanje problemov v samoupravnih organih
-  uvajanje študentov v proces samoupravne demokracije
1.2. Vloga ZSMS v izobraževalno-vzgojno raziskovalnem procesu (IVR)
-  spremljanje in analiziranje učinkovitosti IVR procesa
-  analize idejne naravnanosti učnih programov
-  analize metod dela IVR procesa
-  borba za dosledno izvajanje in vrednotenje IVR procesa
-  uveljavljanje novega družbenoekonomskega položaja študentov
-  borba za izvajanje reforme Univerze v skladu z zahtevami družbe in z 

objektivnimi spoznanji
1.3. Politična vloga ZSMS na univerzi
-  analiziranje družbenih procesov in aktivna udeležba pri reševanju ključnih 

družbenih vprašanj
-  formiranje fronte celotne mlade generacije na univerzi in zagotavljanje 

enotnosti celotne mlade generacije v okviru ZSMS
-  povezovanje študentske mladine z delavsko, dijaško in kmečko mladino ter 

zagotavljanje vpliva ZSMS na dogajanja na univerzi
-  razvijanje mednarodnega sodelovanja
1.4 V zvezi z vlogo ZSMS na univerzi še opredelitev do potrebnosti obstoia 

UK ZSMS
-  na univerzi je za zagotavljanje omenjenih nalog potrebna čvrsta organizaci

ja in koordinacija, ki bo enotna organizacija v idejnopolitičnem akcijskem in 
organizacijskem smislu. Slabljenje institucije UK ZSMS bi pomenilo slabljenje 
enotnosti in akcijske sposobnosti organizacije ZSMS na univerzi.

-  UK ZSMS (ki mora biti v bodoče še bolj koordinator kot dosedaj) je 
pomembna oblika dela, ki zagotavlja enotnost med vsemi deli mlade generacije.

2. KADROVSKA POLITIKA

2.1. -  Uveljavljanje zakona o združenem delu in boj za dosledno izvajanje 
nagrajevanja po delu je istočasno borba za boljšo kadrovsko politiko

-  neustrezno nagrajevanje nekaterih profilov, položaj neposrednega 
proizvajalca v združenem delu in posledice, ki jih to  povzroča, so med temeljnimi 
razlogi za velik naval na nekatere smeri študija, medtem ko za druge ni tako velike
ga interesa („b o ljš i"  in „s labš i" poklici)

2.2. Načrtovanje gospodarskega razvoja OZD in celotne družbe je edina 
možna osnova za kadrovsko politiko. Kadrovski plani morajo biti družbeno 
verificirana sinteza članov OZD in tendenc celotne družbe.

2.3. OZD v mnogih primerih niso sposobne na strokoven način definirati svojih 
razvojnih in kadrovskih planov. Visoko šolstvo mora sodelovati pri metodologiji 
izdelave kadrovskih planov. Tako izdelani kadrovski plani morajo biti potem tudi 
osnova za izobraževalno politiko. Gre torej za vzajemni vpliv visokega šolstva in 
ostalega združenega dela.

ZK bi morala aktivirati svoje člane, ki so hkrati člani ZSM S, 
da v svoji sredini aktivno sodelujejo.

Na VSOD Kranj ja  še veliko pom anjkljivosti, ki m enda ogrofajo  celo 
obstoj to le , vendar Je bilo delo študentov v zadnjem  obdobju bistveni se
stavni del celodnevne aktivnosti na to li.

Velika odsotnost Celja se k a le  tudi v tem . da na prim er na celjskem  o d 
delku VEKS študentje niti ne poznajo dekana.

/

Na Visoki to li za organizacijo dela v Kranju, dela kot povsod, samo 
manjšina.

3. IZOBRAŽEVANJE

3.1. -  danes se študent v glavnem individualno odloča za študij (pri tem so 
prisotni tudi negativni vplivi okolja, pa tudi staršev -  samoreprodukcija slojev), 
individualno študira (njegov družbenoekonomski položaj ni v celoti odvisen od 
rezultatov njegovega dela) in se tudi po individualnem preudarku zaposli (izjema so 
kadrovski štipendisti, vendar tudi tam ni dobre povezave med štipendisti in OZD)

-  vzpostaviti je potrebno celovit proces usmerjanja v izobraževanje, ki mora 
biti odraz družbenih potreb po kadrih in interesov učencev in študentov (preprečiti 
manipulacije z njimi)

-  omejitev vpisa na univerzo je v glavnem krpanje posledic. Ni sprejemljivo 
naenkrat uvesti numerus dausus za celotno visoko šolstvo (možnost nastanka 
socialnih in političnih problemov — nepredvidljive posledice). Potreben je celovit in 
postopen pristop.

3.2. Velik osip, veliko število „m edvedov" je izredno drago, povzroča 
prekomerno trošenje družbenih sredstev. V bodoče bo potrebno uveljaviti druga
čen družbeno ekonomski položaj študentov, enak kot je položaj delavcev v 
združenem delu (z vsemi pravicami in dolžnostmi).

To je v vsakem primeru manj ali vsaj enako drago v finančnem smislu kot 
sedanje stanje, bistvena razlika pa je v  rezultatih.
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ALI SE ZAVEDA M O  . . .

V študentskih vrstah, in ne le v teh , je pereč problem  
inform iranje, o čemer je bilo govora tudi na seminarju, ki ga je or
ganizirala Univerzitetna konferenca ZSM S M aribor. Slabosti na 
tem  področju povzročajo precejšnje težave v delu ZS M S in tudi v 
samoupravnih strukturah. V osnovnih organizacijah ZSM  na uni
verzi se zaradi tega močno trudijo, da bi zaživelo delo komisij za 
informiranje, kar pa po mojem  mnenju ne bo rešilo problema. Na 
seminarju smo med drugim tudi ugotovili, da ni toliko problem ati
čen pretok informacij k bazi, če si predstavljamo informacijski si
stem z dvosmernim pretokom  inform acij.

M enim , da v tej smeri ni potrebno razglabljati o dodelavi siste
m a, ker predstavlja problem sama vsebina, ki jo zajemajo konkret
ne „inform acije". Pod narekovajem zato , ker ugotavljam o, da le-te 
pri študentih ne dosegajo nekih premikov in zanimanja, ne vzbuja
jo njihove aktivnosti, kar pa bi inform acije morale povzročati, če 
jih želimo tako imenovati.

Če se vprašamo, zakaj to , pridemo do zaključka, da to  
študente ne zanima. (ZAKAJ?) Pri tem  postane vprašljiva vsebina 
dela 0 0  ZSM S in celotne organizacije ZSM  na univerzi ter tudi sa
moupravnih struktur. Ali se ubadamo s problemi, ki jih čuti masa 
študentov? Ali plovemo po kalnih vodah? Se eno vprašanje se po
stavlja, ali ne porabimo preveč časa le za urejevanje obveznosti, ki 
jih dobimo „od zgoraj"?

Prišel sem do zaključka, katerega sem povdaril tudi v razpravi 
na seminarju, da se moramo posvetiti problemu čisto pri začetku, 
t. j. tam , kjer bi lahko dejali, da se prične kroženje informacij. To je  
baza (množica študentov). Tukaj bi lahko dobili večji del odgovo
rov na postavljena vprašanja, ugotovili bi, kakšni so interesi štu
dentov, če pa že ne bi dobili odgovorov, bi naleteli na nova vpraša
nja, ki nam tudi lahko koristijo.

Ne bom nadaljeval z razglabljanjem problema, ker ga sam ne 
bom mogel rešiti. Sem pa pripravljen sodelovati pri tim skem  delu •  
tegajpodročja.

Želel sem le opozoriti, da je to  področje zelo široko, zraven 
tega pa tudi najpomembnejše, saj vem o, da brez dobrega inform i
ranja ni dobrega in uspešnega dela. Zato bi sedaj zaključil stavek, 
ki sem ga zastavil v naslovu: „ALI SE ZA VED A M O , KAKO PO
M EM BEN FAKTOR JE INFORM IRANJE?

Franci Bračko

Še ena zanimivost:
Organizator seminarja je naredil uslugo predstavnikom  VEKŠ — M ari

bor in VEKŠ — oddelek Celje, saj jim  je om ogočil, da so se seznanili in p r
vič sestali.II!

Ena od teženj seminarja je. da se spremeni stanje v univerzitetni orga
nizaciji. Na seminarju bi to  področje konkretno obdelali.

Namen seminarja ni toliko izobraževanje novih kadrov kot ureditev dela 
na nivoju predsedstva 0 0  ZS M S .

UDELEŽBA NA SEMINARJU

Prvi dan oziroma popoldne je seminarju prisostvovalo od 75 povablje
nih in pričakovanih le 51 udeležencev.' Seminarja se niso udeležili pred
stavniki PA, za kar menimo, da se pri tako pomembnem seminarju ne bi 
smelo dogoditi.

Razen predstavnikov PA se seminarja niso udeležili tudi predstavniki 
VEKŠ — Koper, VTŠ — Celje, PA — Celje, predstavniki UK ZSMS Lju
bljana, vendar so se vsi predhodno opravičili.

Od 16 predsednikov in 16 sekretarjev 0 0  ZSMS se jih je udeležilo le 
sedem (7) sekretarjev in 7 predsednikov in samo 5 predsednikov komisij 
za idejnopolitično delo.

Mnenje predsednika UK ZSMS Maribor je, da udeležba ni zadovoljiva 
predvsem s strani predsednikov in sekretarjev. Sprožen bo postopek pre
verjanja in ugotavljanja vzrokov slabe udeležbe.
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POJEDINA IN POGOVOR GLUHIH 
OB PRAZNO POGRNJENI MIZI
 Dneva ni več, na svet je legla senca,
čas je, da grem k reki in napolnim svoj v rč ."

(Rabindranath Tagore)

ali: poskus nestrinjanja s celoto videnega 16. decembra 1977 na Filozofski fakulteti 
v Ljubljani

Zdi se, da se nekaj, kar skušamo zaobjeti s pojmom človeškega smisla, torej 
tisto, kar se nam kaže kot upravičenost našega poskusa odživetja trenutka bivanja, 
skriva prav tako (vsaj za večino življenja poskušajočih), v pojmu, ki ga šele naša 

do korenin segajoča vrednost o trenutku trenutka lahko napolni z vsebino nečesa, 
to je: v pojmu preseganja vsega, kar se počenja (ali se poskuša počenjati).

In ker se nam kaže vednost o trenutku trenutka kot temelj kakršnegakoli v ča
su poskušajočega počenjanja nagradnje in če je Išstnost vedenja skrita v globinah 
(ali plitvinah) vsakega posameznika, potem nam preostane edino počenjanje 
nekoga tisti pokazatelj, s pomočjo katerega se lahko poskušamo približati tistemu, 
kar je pogojevalo nastanek dejanja — to  je: vodenju o življenju v trenutku trenutka.

In če si drznemo ponovno zapisati, da le boren sad rodi drevo, katerega 
korenine zaman iščejo zem lji, potem smo že prav blizu tistega, kar je v sila 
mnogo-barvnem razkošju cvetelo šestnajstega decembra lani na ljubljanski Filozof
ski fakulteti.

BOREN SAD
Najlepše primerke sadežev je bilo moč videti v prostoru, ki so ga organizatorji 

(mladinci Filozofske fakultete) imenovali pesniški ring in kjer so se bolj ali manj 
prizadevno (ker so pač bili v ringu) med seboj klofotali naši sedanji in bodoči poeti 
in kot je zapisal poročevalec Mladine, so pokazali v svoji pesniški prepričanosti kar 
precej mojsterstva, tako da nam je še do danes ostalo nerazjasnjeno obnašanje 
enega od poslušalcev, ki je najprej, ko je naš mlajši slovenski poet izrecitiral svojo 
triktično pesem, zardel, zelo zardel, nato pa jo je jadrno odkuril iz borilnice. Težko 
je vedeti, zakaj. Lahko samo ugibamo.

Takšno je naše ugibanje: poet je nekonvencionalno, mož običaja, ležal na 
mizi, od časa do časa vrgel kakšno pomarančo v zrak in prav krepko prdnil, ko mu 
je zmanjkalo besed; če je zaradi tega eden od poslušalcev jo jadrno odkuril, potem 
mu ne vemo drugega imena, kot — ti pokvarjeni malomeščan. Prav je, da te je 
angažiranost mlajšega slovenskega poeta nagnala v tek, pred njim in pred seboj!

Ce zgornji zaključek drži, potem lahko drži tudi zaključek, da je bila omenjena 
pesem ena redkih angažiranih pesmi v ringu oziroma umotvorov tega dne na 
Filozofski fakulteti, ker ni bilo opaziti še večjega števila pobegov; ali pa (to je že 
bolj verjetno) je omenjeni pobegli smrdeči malomeščan opozoril druge, da ni varno 
hoditi v pesniški ring oziroma k drugim um otvorom in tako tudi ni bilo moč videti 
pobegov kot odmevov.

S tem in še s kakšno lepo mislijo bi lahko počasi zaključili to  pisanje, vendar 
nam naša (izoblikajajoča se) novinarska etika ne da, da še ne bi zapisali srečanja s 
človekom, ki mu vse to norenje in slab cirkus (kakor se je izrazil) ni bilo prav nič 
všeč. Našega poročevalca je prepričeval, da je vse to, kar se dogaja tukaj (se pravi: 
tam) sila kilavo, lažnivo in neresno igrajoče. ,,...Če je dete kilavo, potem za to 
ponavadi obtožimo mater. V našem primeru se tako upravičeno postavlja vpraša
nje materinstva... Povem vam kaj o m aterinstvu..." In, dragi bralci, strinjali se bos
te z nami, da mu ne moremo kar tako vzeti besede; saj, če bi to storili, potem bi 
zares bilo upravičeno hudovanje,da vas ne inform iramo , .celovito" in če vas ne 
informiramo celovito, potem si Vi tudi ne morete sestaviti v glavi celovite slike o 
dogajanju, temu sledi necelovito zaobseganje m isli,... in vse skupaj se konča pri 
necelovitem (neobjektivnem) pogledu na ta naš svet — z našo krivdo. Ne, tega si 
ne moremo dovoliti. Zato, naj govori: „G ovori, nezadovoljneži"

V PRAŠANJE M A TER IN S TV A
„ ..Z d i se, kot da se naš čas prav v ničemer ne razlikuje od grškega antičnega 

časa -  če odmislimo tako imenovani civilizatorični premik, to je premik v material
ni ravni življenja, to  je: ravni proizvodnje dobrin, ki bi naj predstavljala sredstva za 
zadovoljevanje točno določenega cilja -  preživetja našega trenutka bivanja. Torej, 
ko smo odmislili tučasovne civilizatorične prednosti in smo pripravljeni na soočenje 
s časom naših grških prednikov, ko stojimo goli pred dedi našimi, ko zagledamo 
obraz njih starih, nam kar nenadoma zatrepeta srce: pa ne zato, ker si tako želimo 
snidenja, ampak preprosto zato, ker nenadoma ugotovimo velik dolg do njih; 
namreč: nimamo kaj dosti jim pokazati. Pa ne samo to, dogaja se tudi, da moramo 
kar krepko zagrabiti za ročaj lopate, da nam uspe, golim , izpod golote naše lastne 
izkopati nekaj, s čimer lahko rečemo pogovor.

Zdi se, kot da se kaže razvoj naše civilizacije kot nenehen razvoj vse bolj 
prefinjenih oblik zadovoljevanja vsemogočih potreb, ki so res vsemogoče — torej: 
nepotrebne, nepotrebne kot osnova, danost življenjskega načina, kajti: ne- 
zadovoljevanje njih te ne pripelje do istega konca kakor nezadovoljevanje potreb z 
dobrinami osnovnega načina: smrti.

Tako se zdi vse govorjenje o demokraciji, človeških svoboščinah in kar je še 
teh ustnih kategorij človekove osvoboditve, da se le kaže v luči dostopnosti vseh 
ali večine do razglašenega osnovnega načina, lažnega načina.

In če se pri tem pozablja na lažnost načina tega, na naravno nelegitimnost, 
potem je popolnoma razumljivo bohotenje spak in rožic zla, častenje neresnice in 
praznosti vseh v življenju opravljenih metov, vendar praznosti kot obratnega 
pomena misli, kakor jo je imenoval v verzih pišoči človek:
.„■ Ž rtvova ti kvaliteto za spoznano neuporabnost — 
to je met vsakega posameznika; 
in koliko takih metov,
toliko zgrešenih NE-CILJEV." Andrej Fištravec



Žarko Golob

MENTORJI 0 MENTORSTVU...
Beseda k besedam, izrečenim na 6. srečanju pisateljev in pesnikov 

začetnikov v Gradišču v Slovenskih goricah

Začeli smo z zapisom dolgoletnega vodje razgovorov na srečanjih 
pisateljev in pesnikov začetnikov v Gradišču v Slovenskih goricah, 
predsednika odbora za literaturo pri zvezi kulturnih organizacij Slovenije, 
predvsem pa dramskega pisca Petra Božiča. O primeru, ki so ga zagovorniki 
mentorstva, takšnega kot pač je , skušali prikazati kot izjemo, nasprotniki -  
in teh je  bilo na letošnjem srečanju v Gradišču več — pa kot pravilo. Primer 
pa je takšen: v osnovni šoli je učenka zelo iskreno napisala spis o domačem  
okolju, ki pa mentorici literarnega krožka ni bil všeč, ker je bil vse preveč 
blizu resnice, ker je bil vse preveč neposreden. In mentorica je govorila z 
učenko, ki je spis popravila, prvič, drugič, tretjič  — kdo ne bi želel ustreči 
učiteljici, ki odloča o priznanju za naše znanje — popravila še šestič, takšen 
spis pa ni bil niti malo več resničen, niti neposreden, niti iskren, pač pa tak, 
lo t je ugajal učiteljici — resnica potisnjena vstran, pač pa zelo okrasen in 
leporečen. „Resnica pa ni vedno lepa," je o tem rekel Peter Božič in z njim  
se je  strinjala večina sogovornikov.

NAJ BO SPIS LEP A L I NAJ BO RESNICA?
Takšno vprašanje smo si postavili na tem razgovoru. In nanj skušali tudi 

odgovoriti. Če želimo, da se spis približa literaturi, potem ni več tako 
strašno nujno, da je lep. Je pa zelo nujno, da je iskren in neposreden.

Tako je dejala Branka Bezeljak, mentorica na ptujski gimnaziji Dušana 
K/edra: „D ijakom  pustim popolno svobodo tudi pri pisanju šolske naloge. 
Tako mi je  nek dijak namesto spisa napisal pesem, ki pa sem jo morala po 
šolskih merilih oceniti s pravdobro oceno, ker so manjkale — vejice". Je to 
res popolna svoboda pri pisanju? Mar ne bi mogli pri poeziji v srednji šoli 
dovoliti pisanja brez ločil, če piše veliko sodobnih slovenskih pesnikov brez 
ločil in jim  zaradi tega nihče ne zmanjša honorarja — nagrade. D ijak pa bi 
naj bil slabše ocenjen — nagrajen? ? ?

M O R D A  pa smo se tukaj res dotaknili bistvenega vprašanja našega 
m entorstva So vsi profesorji, ki uče dijake in učence materinega jezika in 
domače književnosti, tudi na tekočem  s tem , kar še ni popisano v učnih 
načrtih in učbenikih.

„Slavisti velikokrat ne poznajo sodobne književnosti," je o tem  rekla 
Branka Bezeljak, „zato  ni čudno, če se boje govoriti o tem , česar ne 
poznajo . . Da,  če pa kot novinar ne bi poznal dogajanja v sodobni družbi, 
bi mi dovolili pisati v dnevniku o političnem  dohajanju v stari G rčiji, ker 
tistega kasneje ne poznam. A li bi inžinerju dovolili uvajat zastarele stroje, 
ter pač novih ne pozna? A li lahko kdorkoli ostane nekje, če ne sledi 
razvoju svojega področja? Ne — razen slavistovi? Pa pridejo učenci po 
končani osnovni šoli, prav nič bolje pa ni po srednji šoli niti gimnaziji — v 
knjižnico ali knjigarno in začudeno strme v pesništvo, ki ga ne poznajo, o 
katerem se nikoli niso učili in ki je pravi napad na njihovo šolsko znanje o 
vejicah in pikah) In od takega mladega ali manj mladega človeka zahtevajmo, 
cfe bo bral sodobno pisanje!

Celo pisatelj in pesniki začetniki ugotavljajo, da jih njihovi sošolci ne 
razumejo in ne znajo brati njihovih del. In kaj ve takšen mlad človek o 
pesnikih po Župančiču, kaj o pisateljih po Cankarju? Zato pa v učnih 
programih obravnavamo Valentina Vodnika kar dve uri, Mateju Boru pa ne 
morejo posvetiti niti ene same . . .

In tak isti slavist je nato tudi mentor literarnega krožka. Ne verjamete? 
Vzam ite v roko več šolskih glasil in jih  primerjajte med seboj. Morda vas bo 
začudilo, da dva učenca -  eden iz Murske Sobote in drugi iz Kopra pišeta 
docela enako in o enakih rečeh. Mene je. Še pesmi, ki so odraz tistega 
najglobjega v človeku, so si precej podobne. Morda vse šestič, sedmič 
popravljene. In povsem podobne.

„N ihče me ni učil, kaj moram početi kot mentor, 'je rekla Branka 
Bezeljak, „pa sem poskušala, dokler nisem po lastnem občutku in po lastni 
vesti našla neke p o t i . . . "  In France Forstnerič: „M entor naj obravnava 
predmet in ne osebe. . .  Oblikuje naj slog, jezik. Ne pa stil, ne vsebine . .  
Branka Bezeljak: „N e  popravljam, samo svetujem branje podobnih, sorodnih 
avtorjev. Popravljam slovnične napake, sintakso, ki je pri nas začuda še 
vedno precej podobna nem ški. . . "  Peter Božič: „N e  trd im , da so vsi 
mentorji za nič, jih pa je vseeno le malo, ki so za k a j . . . "

Začuda. N iti ene besede o mentorstvu nismo slišali iz ust mladih 
avtorjev. N iti ene. Zakaj? Peter Božič: „K er mentorstva nikoli niso okusili, 
pa ga ne morejo o c e n i t i . . . "  In na koncu še France Forstnerič: „Govorili 
smo le o tem, kakšno mentorstvo ne bi smelo b iti, ne pa o tem , kakšno bi 
moralo b i t i . . . "  In kdo, dragi bralec, bo na to vprašanje odgovoril? Morda 
srečanje prihodnje leto? Morda kakšen pedagog. Bomo čakali?

Žarko Golob

USPEH OBŠTUDIJSKIH DEJAVNOSTI

NASTOP LUTKARSKE SKUPINE PA 
NA PODROČNEM SREČANJU

Na zunaj kar nekako mračna stavba Doma kulture v Ormožu s svojo sivino 
morda preganja belino-zloglasnih belih kulturnih lis v naši domovini. Kakorkoli že, ko 
so se v petek, 10. Z. ob devetih dopoldne vrata Doma kulture odprla in se je zrinila 
skoznje dolga vrsta zvečine mladih gledalcev v dvorano, se pred njimi mračnost 
zunanjosti razblinita.

V okviru področnega srečanja lutkovnih skupin je bila na sporedu predstava lu t
karjev iz mariborske PA. To so bili Pavlekovi „T rije  snežaki". Važnejše od same 
kvalitete in uspeha uprizoritve, o kateri na kratko pozneje, je nemara to, da je prav ta 
nastop prva javna demonstracija obštudijskih dejavnosti, o katerih je znano, da 
životarijo in jim  manjka življenjskega zagona. Vzroki so različni. V tem položaju je 
torej več kot razveseljiva novica o lutkarjih. Pravimo, da ena lastovka še ne prinese 
pomladi, a morda nam vendar ta uspeh naznanja razmah dejavnosti, za bodoče 
učitelje tako pomembnih.

Mentor lutkarske sekcije PA je Tine Varl. Nastopali so pa: Vida Čagran, Jože 
Šmigoc, Zdravko Patty in Marjan Peček. Prvi nastop pred avditorijem zanje ni bil 
lahak. Nekaj težav je bilo že z organizacijo, dodam pa naj, da velike, od njih samih 
skoraj meter višje lutke zahtevajo tudi precej fizične kondicije. Vendar so v Ormožu 
napravili dober vtis. Vzdušje v dvorani je bilo prijetno, Solarji so z zanimanjem 
spremljali ,,Tri snežake" in jih nagradili z močnim aplavzom. Njim je bila predstava 
tudi namenjena in kdo lahko pravilneje oceni vrednost predstave.

Po predstavah skupine PA in OŠ Bratov Polančičev je prireditelj ZKO občine 
Ormož pripravil pogovor o delih — o njihovih dobrih in slabih straneh. Sodeloval je 
tov. Zdenko Majeron, ki je obe skupini ocenil. Pravzaprav ni cilj tega pisanja ocena 
ali kritika videnega, a nekaj misli Tineta Varla, izrečenih na pogovoru v obrambo 
predstave, bo na mestu. „V zrok, da je bilo na odru premalo razgibanosti, torej kon
trastnega gibanja, karakterističnih razlik med tremi tako različnimi, čeprav tudi 
enakimi snežaki, je pravzaprav v skromni izbiri igralcev, ki imajo približno enako bar
vo glasu. Pretirano gibanje pa bi izročili igre celo škodilo, saj je besedilo zelo poetič
no ."

Glasbena oprema je bila zadovoljiva, nekaj manjših zapetljajev pa ne gre 
obešati na zvon.

Za obštudijske dejavnosti in sploh za PA je ta dogodek sila pomemben in vzpod
buden.

Ta prva predstavitev javnosti je dokaz, da je koncept, ki ga je že pred štirim i leti 
zasnovala prof. Janja Korošec, predsednica komisije za kulturno dejavnost na PA, 
končno doživel uresničitev. Od članov, ki so nastopili, pa sem v pogovoru izvedel, 
da pripravljajo že drugo igrico in potem nameravajo z obema malo križariti po naših 
šolah in vrtcih.

FRANCI ČERNELČ VELIKO USPEHA!

Potem , ko nas je obiskal sekretar M edobčinskega sveta ZKS za Podrav
je tov. Alojz Gojčič, smo se vsaj predramili iz sladkega družbenopolitičnega 
pa tudi samoupravnega spanja, ki je bilo na VŠO D Kranj v zadnjem  obdobju 
vse intenzivnejše.

Pod nos nam je vrgel slabo delo vseh, posebej pa kom unistov in nam 
zabrusil da nima v Mariboru nobena krajevna skupnost tako slabe partijske 
organizacije, kot je na VŠOD. Aktivistov je zelo m alo, zato pa so tisti, ki 
mislijo da delajo v resnici pa igrajo le jezične dohtarje, ali pa neumorno in 
nekonstruktivno kritizirajo delo aktivnejših. Teh zadnjih je najbrž največ.

V  zadnjem času se je sicer dejavnost kom unistov na VŠOD izboljšala 
(predvsem po obisku tovariša Gojčiča), vendar kot kaže zopet le po izreče
nih besedah, ne pa tudi v storjenih dejanjih.
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Sredi snega in mraza se zgodi Ljubljančanom, da ostanem o brez vira 
toplote in pomembnega „kuhalnega" pripom očka.

Pa je  potem  bilo mogoče slišati prem etavanje sulice iz hrbta v hrbet, da 
le ni bil nihče kriv in odgovoren za nastalo škodo. Vse se bo vrtelo toliko  
časa, da se bo nekje zavilo v pozabo onem oglosti, potem  pa ob podobni 
situaciji ponovno privleklo na dan star problem .

Številne razprave ob izpadu plina so se končale s kupom  om latene 
slame, krivca pa še vedno ni in ga gotovo ob izkušnjah iz preteklih obdobij 
ne bo.

Najbolje bi bilo pogledati v vrtine na Bljižnjem vzhodu, m ogoče so greš
niki globoko pod zemljo?

K A T E D R A
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Kdaj je 'nastala misel o razstavnem 
prostoru v neizkoriščenem prostoru na 
VTŠ, tega verjetno ne ve niti Silvije Po
povič, ki je to  misel razvil. Pa tudi po
membno ni več, kdaj. Pomembneje je, 
da se je v nekaj letih zvrstilo v sedanjem 
salonu vrsta razstav, ki so pritegnile po
zornost tudi izven Maribora.

Z velikimi napori so prostor preuredili, 
ga prebarvali. In po kratkem razgovoru 
o tem, kaj bi naj ta prostor bil in čemu bi 
naj služil je nastalo tudi ime: Salon so
dobnih umetnosti. Na to ime je bilo ne
kaj zlobnih puščic. In jih bo še veliko. 
Pa, naj bo. Tudi to je, kakor je videti, 
neogibno. Salon pa deluje. Razstava del 
znane slovenske slikarke naive Grete 
Pečnik (prvič v Mariboru — če ne šteje
mo nekaj slik na mariborski veseli jeseni 
pred letom — in vsako leto v Švici, Ita
liji, Združenih državah . . .). Nato batiki 
Vere Sešlar. Soočanje 78', v katerega 
bodo združevali vse več mladih slikar
jev, ki so .prestari' za Avlo in .premladi' 
za umetnostno galerijo. In tukaj vmes

u

išče salon sodobnih umetnosti na VTŠ 
svojo vlogo in svojo nalogo.

Pa ne samo likovna umetnost. Iz lite
rarnih večerov in glasbenih nastopov 
gojencev centra za glasbeno in baletno 
vzgojo v Mariboru bodo nastala knji- 
ževniška in glasbeniška srečanja. V sa
lonu je dovolj prostora za pogovore, tr i
bune, predavanja. O vsej sodobni umet
nosti, o kulturi . . .

Pa že to, kar je zraslo iz nič, je precej. 
Salon si je v tem času, ko je bilo videti, 
kakor da smo nanj pozabili, pridobil pre
cej izkušenj, pa tudi precejšen pomen. 
Pomislimo na sodelovanje s klubom kul
turnih in znanstvenih delavcev v Lju
bljani, galerijo Grad v Slovenski Bistrici, 
s katerima se dogovarjajo o izmenjavi 
razstav. Marca se bodo verjetno pove
zali tudi z Rijeko, pogovarjajo se z Žal
cem, Piranom in vsi so za sodelovanje. 
Tako se lahko iz tega razvije kar lepa ve
riga razstavišč po vsej Sloveniji, pa tudi 
izven nje. Pot, ki je ne znajo (žal) ubrati 
prenekatere likovne instuticje . . .

Ne recimo, da težav ni. Prva: Odnos 
študentov do NJIHOVEGA salona. Od
tisi njihovih podplatov na s težavo pre
pleskanih stenah, perverzni in „osebno 
izpovedni" zapisi v knjigi vtisov . . . Po
moč, ki je ni.

Druga: Finančna sredstva. Upajo, da 
je ta težava le začasna. Tretja in nasled
nje, ki slede iz prvih dveh.

S A M O U P R A V N O  VODENJE SA
LONA?

Eden prvih ciljev sedanjega vodstva 
salona sodobnih umetnosti je samo
upravno vodenje salona. Tako, da bodo 
o razstavah in razstavljenem odločali 
študentje in delavci na VTŠ. Če bodo 
hoteli o tem odločati. Zaenkrat ne kaže
jo kaj mnogo zanimanja — naj mi opro- 
ste tisti redki, ki sodrugačnil

In vloga. Mar je smotrno imeti razsta
višče samo za eno visoko šolo? Prostora 
je dovolj, da bi lahko salon sodobnih 
umetnosti postal prostor za kulturna 
srečanja vse mariborske univerze. Pri
meren prostor, preko katerega bi teklo 
tudi medsebojno sodelovanje maribor
ske s pobratenimi in drugimi univerzami 
na kulturnem področju.

Najprej bo treba urediti stvari na sami 
šoli. Konstituirati nek odbor, ki bo vodil 
dejavnost v salonu sodobnih umetnosti. 
In najti pravi odnos do njega. Pripraviti 
vse mogoče papirje, ki so potrebni, da 
se tudi administracija zave obstanka ne
česa. Poprositi kulturno skupnost ali 
zvezo kulturnih organizacij za kakšen d i
nar. Potem se bo treba pogovoriti o me-

stu in vlogi salona v Mariboru, na uni
verzi.

Popestriti program, dodajajo na VTŠ. 
Tako, da bo v salonu res zastopana vsa
ka veja umetnosti. S pomočjo študen
tov VTŠ, ki bodo morda nekoč le želeli 
dokazati, da niso le .tehnična" intele- 
genca. Da jim  je mar tudi za k u ltu ro . . .

Morda ne bi bilo narobe, če bi skušali 
najti mesto za salon sodobnih umetno
sti tudi v okviru obštudijskih dejavnosti, 
kamor brez dvoma sodi. Seveda bo za 
to  moralo storiti nekaj tudi vodstvo salo
na in ne samo univerza ali univerzitetna 
konferenca ZSMS.

NAČRTI ZA BLIŽNJO P R IH O D
NOST

Med temi načrti najdemo dva zelo za
nimiva. Bienale na temo karikatura iz 
študentskega življenja, morda kot pris
pevek k študentskim aprilskim igram (ki 
dosedaj niso znale izkoristiti salona so
dobnih umetnosti) in prireditvam ob 
mesecu mladosti. In ob tem razpis za 
humoresko iz študentskega življenja. 
Humorja nam še vedno manjka, pa bo 
tudi tu dobrodošel.

Tudi drug načrt je privlačen — vsako 
leto ali vsaj vsaki dve leti bi pozvali vse 
likovne ustvarjalce, da pošljejo po eno 
svoje delo na slikarski bienale. In to v 
poletnih mesecih, ko je v Mariboru že 
znano kulturno mrtvilo. Morda bo ta na
črt pritegnil še koga v Mariboru, ki bi 
hotel pri tem sodelovati?

Se nekaj stvari je, ki jih bo potrebno 
nujno urediti, za katere pa spet ni — de
narja. Salon sodobnih umetnosti je 
namreč še sedaj brez primerne razsvet
ljave, tako da pozno zvečer razstavljenih 
slik skoraj ne moremo več videti. Tudi 
stekel ni dovolj, pa si jih morajo izposo
jati pri umetnostni galeriji. Vedno pa 
tako izposojanje ne bo mogoče, poleg 
tega pa se med prevozom rada stekla 
polomijo . . . Salon ima poseben vhod, 
ki pa je večino časa: zaprt. Ker ni niko
gar, ki bi varoval slike. Tako se mora 
obiskovalec razstave prebiti skozi zaple
tene hodnike višje tehniške šole in če 
ima kaj sreče, razstavni prostor tudi naj
de . .  .

In pa študentje. Njihov odnos od raz
stavišča. Mar je tako zelo moderno do
kazovati, kako zelo mar nam je do kultu
re? Ne samo, da ne bi bil skoraj nihče 
pripravljen pomagati pri postavitvi raz
stave -  kar ostaja delo vedno istih 
dveh, treh ljudi, delavcev na VTŠ. Se 
tako: prevrniti pepelnike, da je po tleh 
čim bolje zasvinjano. In: napisati kakšno 
opolzkost v knjigo vtisov, čim  bolj „d u 
hovito” . Ne zahtevamo ljubezni do li
kovne umetnosti od vsakega človeka, 
kar za sedaj ni mogoče — pričakujemo 
pa lahko vsaj malo želje za prijetnejšim 
okoljem in recimo, da je stena, na kateri 
visi nekaj umetniških slikarij, bolj prije
tna kakor tista, prazna. In marsikdo se 
bo med odmorom zagledal v kakšno sli
ko, morda bo mu kakšna postala doma
ča, prijetna za oko in počutje?

Garantiramo, da študentu, ki bo kdaj 
pomagal kaj postoriti okoli razstave, ali 
ki bo pokazal vsaj najmanjše zanimanje 
za to, kar visi okoli njega, ne bo nihče 
zameril, nihče nehal c e n it i. . . Ta ali oni 
bo celo našel v tem nekaj zadovoljstva, 
ko bo pogledal na razstavo, v kateri je 
tudi nekaj njegovega dela . . .

o. b.

Z minule razstave: Soočanje 78' 
Kombinacija pesniškega teksta v likovni 
kompoziciji, sožitje literature in likovno
sti. Likovno: Silvije Popovič, pesem: 
Žarko Golob.

JLZ
K A T E D R A



VEZI SVETOVNEGA 
MIRU SO 
MED MLADIMI

Lepo in dostojno so se tudi tuji Študentje, ki Študirajo trenutno v 
Mariboru, poslovili od preteklega leta. Organizator vesele zabave je bil MKP  
(mednarodni klub prijateljstva), ki deluje v sklopu univerzitetne konference 
ZSMS na mariborski univerzi in združuje študente iz Sirije, Sudana, Iraka, 
Jordanije, Centralnoafriške republike, Gvineje, Bissau, Libanona, Bolivije, 
Biopije in od drugod.

Prijetnim sotovarišem iz različnih celin sveta smo se pridružili tudi 
predstavniki slovenske oziroma jugoslovanske mladinske organizacije in utrip  
večera je  minil v lepi in prijetni druščini prijateljsko in naravnost čudovito. 
Vsa sproščenost in želja po trajnem miru sta bila osnovna elementa 
pogovorov, ki so se prepletali ob prijetni glasbi, plesu vzporedno z vinsko 
kapljico v grlu.

To je  samo eden od primerov razvijanja trajnega prijateljstva in bratstva 
med narodi vsega sveta, ki je  nedvomno izredno pomemben in v slehernem 
trenutku doprinaša svoj prispevek k svetovnemu sporazumevanju. Že  
mnogokrat sem se trudil z različnim i oblikam i dokazati vsem skeptikom

Kaj študiraš ozroma kaj delaš v Mariboru . . .?
— Sedaj opravljam tečaj slovenskega jezika pri delavski univerzi v 

Mariboru, ki traja šest mesecev (od oktobra do aprila). Tečaj precej stane; 
skupaj kar šest tisoč dinarjev. Po končanem tečaju slovenskega jezika se 
nameravam vpisati na V T O Z D  elektrotehnika na Visoko tehniško šolo.

Kje stanuješ, kako živiš . . . ?
— živim dobro, kako bo kasneje, je težko reči? Stanujem na Taborski 

11 v Mariboru; imam slabe stanovanjske razmere. Sodobnost in nesodobnost 
v Sudanu . . .?

Kolonializem in neokolonializem — posledice . . .?
— Žal še vedno obstajajo velike socialne razlike med prebivalstvom, 

čeprav izrazitih nesorazmerij med bogatimi in revnimi ni več. Razlike med 
socialnimi sloji so vsekakor posledica kolonizatorjev (Angležev), njihova 
„zasluga" je tudi v tem , da je severni Sudan danes še vedno bolj razvit od 
južnega dela. Sistem v Sudanu je  usmerjen k odpravi preteklih razlik med 
severom in jugom (uspešna prizadevanja predsednika N im eirija), vendar to še 
vedno ni tako napreden, demokratičen sistem, kot bi si ga želeli, četudi 
živimo svobodno in dobro. Sudan se še vedno bori z neokolonializm om , ki 
pa z napredkom države počasi slabi in odmira.

Kakšna je mladina v Sudanu . .  .?
— Mladina je sorazmerno napredna — zelo dem okratična, so pa tudi 

izjeme. Praviloma je kapitalistična mladina (buržuji) bolj reakcionarna, 
vendar to  ni nujno, so tudi tukaj izjeme (napredna buržujska mladina).

Kako je danes s tvojimi sovrstniki iz osnovne šole, kje so, kaj 
d e la jo . . . ?

— Večina sovrstnikov je ostala doma in delajo kot delavci, uslužbenci in 
km etje, na poljih bombaža in dure, večinoma kot ročni delavci, nekateri pa 
tudi v državnih ali privatnih podjetjih . Manjši del sošolcev iz osnovne šole pa 
se še izobražuje na višjih šolah.

So torej kapitalisti še prisotni . . . ?
— So, vendar to niso tisti tip ični kapatalisti s strogo izkoriščevalskimi 

značilnostmi.
Vaši prijatelji v svetu . . . ?
— Največji prijatelji so seveda neuvrščene države, med njim  še posebej 

Jugoslavija, pa Saudova Arabija in ostale; odvisno od političnega sistema in 
vodstva.

Tvoje želje v prihodnje . . . ?
— Želim  si to , kar si želi sudansko prebivalstvo: osnovne (vsaj 

minimalne) pogoje za življenje in delo. Posebno pa si želim , da bi dobil 
boljše stanovanje, tako da bi imel večje študijske možnosti! To  želimo tebi 
in ostalim kolegom tudi mi!

Brane Srčnik

vlogo in pomen takšnih m etod dela s tu jim i študenti v Jugoslaviji, ki 
prinašajo nam vsem skupne rezultate in lahko rečem, da je dokazov za 
uspešnost vse več, kar pomeni pohvalo in vzpodbudo za vse aktiviste, ker je 
to temeljna in povsem konkretna (tudi cenena) pot in izostane vsakršna 
oblika „nakupa m iru", ki je običajno kratkoročna in krhka.

PR IH AJA M  IZ M A L A K A L A

Im e, priim ek, rojstno mesto, država . . .?
— ISAM  RUDVVAN, Malakal, republika Sudan.
Od kod, iz kakšne sredine prihajaš . . .?
— Pripadam srednjemu sloju. Sestra je  profesorica, brat študira v Kairu, 

staršev nimam. Denar za študij mi pošilja stara mama, k i se ukvarja s 
kmetijstvom — prideluje duro (vrsta koruze). V  Jugoslavijo sem prišel s 
pomočjo vaše ambasade v Kartum u.
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Že vrsto let ..teče" po valovih m ariborskega radia oddaja... mariborskih  
študentov Študij in glasba.

Zadnja leta postaja oddaja vedno bolj popularna in poslušana in zadnje 
čase je uvedena tudi ta novost, da je oddaja na sporedu redno enkrat teden
sko.

Namen oddaje je v prvi vrsti in form irati študente o vseh aktualnih  
dogodkih, ki se nanašajo na študente, njihov način življenja, študijski režim  
in podobno. Oddaje so popestrene tudi s kopico humorja in delujejo sveže in 
kar je najvažnejše, aktualno in odmevno.

KAJ SE D O G A JA  PRED SNEM ANJEM ?
Nekatere oddaje (torkove) so posnete že prej, druge (petkove) pa odda 

ja radio „v  živo".
Nem agoče je popisati vzdušje pred snem anjem . Nekoliko napetosti je 

sicer čutiti, tu in tam  pade kakšna šala, urednik M arjan Toš že ne vem  
kolikič prelistuje prispevke. Zmago in Alenka (napovedovalca) polglasno 
prebirata tekste. Tonski tehnik najavi: „Začnim o! Snem anje." Po traku  
steče dobro poznani avizo in že se oglasita Alenka in Zm ago. Snemanje 
teče, včasih sledi kakšen popravek. M arjan napeto posluša, včasih kaj 
pripomni in ob koncu si vsa „ek ipa" vidno oddahne. M arjan se zadovoljno 
smehlja, saj je  v ..e ter"  zopet stekla ena izmed študentskih oddaj.

IN KVALITETA?
Po m nenju študentov, ki jim  je  oddaja namenjena in po m nenju vseh 

pristojnih ter ..običajnih" poslušalcev je oddaja dobra, kvalitetna in vedno 
aktualna, četudi kdaj pa kdaj koga m alce zbode. To pa je  pravzaprav tudi 
njeno poslanstvo, saj mora podajati vesti kritično in tudi „odgrniti zaveso" 
nad nepravilnostm i.

Asja



Že precej časa je poteklo od programske in volilne konference UK 
ZSMS Maribor, kjer je bil za predsednika izvoljen Zmago Rafolt, za 
sekretarja pa V ili Vindiš.

Katerda: Kako se počutiš kot predsednik oz. kot sekretar?
ZMAGO: Predvsem je to  zame nekakšno nadaljevanje prejšnjega dela 

Seveda se moram vedno znova prilagajati nastali situaciji, saj delo samo 
zahteva predvsem spremljanje in usmerjanje dogodkov, načrtovanje akcij, 
zmožnost dobrega kontaktiranja in povezave z bazo in še celo kopico 
opravil.

V IL I: Zame predstavlja opravljanje funkcije sekretarja, k i so m i jo  
„zaupali" študentje, predvsem neprimerno veliko več dela in večjo 
odgovornost, kot prej, ko sem opravljal funkcijo predsednika OOZSMS. 
Seveda pa imam sedaj dosti manj časa za študij, saj delo na UK ZSMS 
zahteva „celega" človeka, prav tako pa tudi študij.

Katedra: Zmago, že lansko študijsko leto si začel delati na UK ZSMS in 
si praktično že „stari maček". A li je v tem, da t i je situacija na UKZSMS bila 
že predhodno dobro poznana, kakšna bistvena prednost, ki se obrestuje pri 
delu?

ZMAGO: No, „stari maček" sicer nisem, ker sem pričel lani opravljati 
funkcijo sekretarja precej kasneje kot je bila volilna konferenca, saj sta se 
pred menoj zvrstila kar dva sekretarja v enem študijskem letu. Kot sekretar 
sem dodobra spoznal način dela in kadrovanje na UK ZSMS in vse te 
izkušnje mi pomagajo pri nadaljnem delu. Priznam, da je zelo nerodno, če 
pričneš opravljati neko funkcijo, pa t i situacija sploh ni poznana. S takim i 
težavam i sem se otepal lan L

Katedra: Vili, vsem je dobro znano, da s sekretarji UK ZSMS nima 
prevelike sreče. A li misliš tudi t i  stopiti po isti poti kot prejšnji sekretarji?

V IL I: To, kar se je dognalo s sekretarji se mi zdi s strani (izvoljenih 
sekretarjev) skrajno neresno. Mnenja sem, da mora vsakdo, ki sprejme 
kakršnokoli funkcijo, vzeti resno svoje delo, ga po najboljših močeh v redu 
opravljati in se znati tudi spopasti z nastalimi težavami, ne pa se dela 
ustrašiti in vse skupaj pustiti. Nikakor ne mislim nadaljevati te neljube 
tradicije, saj se zavedam, da mi je bilo s tem, da sem postal sekretar UK 
ZSMS, izkazano zaupanje, ki ga z delom moram znati upravičiti in potrd iti. 
Seveda v kolikor bom uspel uskladiti tudi študij, k i mi mora b iti še vedno 
prvenstvena naloga.

Katedra: Kakšno je predsedstvo UK ZSMS in kaj pričakujeta od njega?
ZMAGO: Po začetnih težavah s člani (neprihajanje na seje) in potem , 

ko smo bili v finančnem minusu, je delo le steklo. Seveda nikakor ne smemo 
biti zadovoljni in vsi skupaj se bomo morali še krepko potruditi ter s 
konkretnimi akcijami pokazati študentom, da „m igamo" in ne , .spimo".

V IL I: Ne bi rad prehitro dajal zaključkov, saj se bo uspešnost ali 
neuspešnost dela z tem predsedstvom pokazala šele čez približno leto dni. 
Vendar pa sem mnenja, da so 0 0  ZSMS dobro premislile, koga so delegirale 
in se tudi člani predsedstva zavedajo, kaj od njih študentje pričakujejo.

Osebno pa menim, da bi se nekateri posamezniki morali malo bolj 
Potruditi. Tudi sam se zavedam, da moram z dobrim opravljanjem 
zastavljenih nalog predsedstva dajati vzpodbudo za delo, pri študentih pa 
upravičiti izkazano zaupanje.

Katedra: kako uspeta usklajevati opravljanje funkcij in študij?
ZMAGO: Kot pri vsakem delu je tudi na UK ZSMS potrebna resnost in 

žrtvovanje precej prostega časa. Dogaja se celo, da večkrat ne morem na 
Predavanje, ker je potrebno, da prisostvujem sestanku, konferenci, posvetu 
ali simpoziju. Kot vemo, pa mora b iti študentski funkcionar tudi dober 
študent. Tako se dogaja, da za študij ostaja zelo malo časa podnevi in je 
Potrebno študirati tudi ponoči.

V IL I: Prodno sem se „u je l" pri delu je bilo potrebno nekaj časa. Prav 
tako morata b iti predsednik in sekretar prisotna v prostorih predsedstva vsak 
dan vsaj dve uri (med uradnimi urami), vendar se ti dve uri , .raztegneta" 
Precejkrat na dve, tr i — , če je veliko dela, si ne moreš privoščiti n iti urice 
oddiha.

Na srečo so profesorji to liko razumevajoči, da ne zahtevajo, da si vedno 
na vseh predavanjih, vajah in seminarjih, tako da zmorem poleg študija 
opravljati delo na UK ZSMS. Poleg tega imam še eno obveznost, ker sem 
načelnik taborniškega odreda pri ZTS.

Katedra: I n načrti za prihodnost?
ZMAGO: Predvsem si želim v redu končeti študij in čim boljše ob 

pomoči predsedstva „vo z iti"  UK ZSMS do prihodnje volilne konference.
V IL I: Teko ko t Zmago želim tudi jaz v redu študirati, dobro opravljati 

funkcijo sekretarja in pa seveda želim tudi, da bi „m o ji"  taborniški odred 
čimbolje deloval.

Katerda: Obema želim, da bi se vama želje in načrti v čim večji meri 
izpolnili in se verna zahvaljujem za razgovor.

Asja



KDAJ R E V O L U C IJA  V  V A R S T V U  OKOLJA?

Z JEZIK I 
M D
UMAZANIJO

Prelepa si moja dežela . . Tako je zapel nekoč Kranjski Janez, ki je 
stopil iz krčm e v čisto in sveže jutro predno se je podal domov.

Tako poje mogoče še danes, le da v opojnosti vinske kapljice ne govori 
resnice; to  pa zato, ker je postal objekt onesnaženega okolja, ki vpliva nanj 
in okolico na popolnoma razdvojen način: danes kot na človeka, ju tri kot na 
žrtev.

Da pa vendarle ne bi ostali pri starem, je potrebno začeti znova — 
seveda na nov način. Zgledov praviloma ni, pa še tisti, ki so, so 
„nepomem bni", da ne rečemo „nesmiselni" vsaj za tiste Janeze, ki so se s 
pravcato papirno vojsko aktov, dogovarjanj in sporazumevanj spravili nad 
nečisto okolje. Zagnati vik in krik za boljši ju tri, snovati komisije za vsak 
cblak dima, slovenski prostorski konglomerat je zatemnjevati s črnim  
pregrinjalom ob pojasnjevanju časovne odvisnosti in pretekle nepozornosti. 
„N e gre vse naenkrat!" pogosto slišimo od „aktivnih naravovarstvenikov". 
Popolnoma drži, vendar zakaj doslej sploh ni šlo? Zakaj je potrebno šele v 
kritičnih  situacijah reševati potapljajoče se ladje (velja za najširše aktivnosti 
našega človeka). Smo pričeli misliti na ju tri šele pred nekaj leti? Najbrž že 
zdavnaj prej, vendar smo čakali do trenutka, ko naredi rsssk, kot ponavadi 
storimo, pa nismo poslušali tistih samoupravljalcev, ki so že mnogo popreje 
opozarjali na neskladno razmerje med izkoriščanjem narave in njeno 
eksistenčno vlogo.

Čakati do trenutka, ko ti narava sama postavi vprašanje: ali — ali? 
pomeni čakati na vprašanje ali živeti ali ne v pogojih razvoja samoupravnih 
družbenih odnosov, ko se družba otresa državnih okvirov v pričakovanju 
sadov lastnega razvoja.

Funkcijska vloga skupnosti za varstvo okolja je povsem jasna, vendar v 
praksi nepomembno in premalo izražena! Se vedno se komaj zavedamo, 
kako pomembno je čisto okolje kot element bodočega človekovega 
obstoja.ker je prav to hkrati tudi osnovno izhodišče za ostale sekundarne 
dejavnike v perspektivi človeške družbe. Prav tukaj se je  potrebno vprašati, 
zakaj še vedno uvrščamo skupnost za varstvo okolja v tako imenovano drugo 
linijo človekovih interesnih aktivnosti, ko pa jasno vemo, da EK O LO Š K I 
PROSTOR ne more biti samo stvar izbranih, temveč nujnost celotne družbe, 
torej vseh članov družbe — ne le neodgovornih, ampak še bolj odgovornih, ki 
pogosto vidijo le gospodarsko plat svojega življenja skozi dinar, ki je 
marsikdaj zaslužen na račun rušenja naravnega ravnotežja.

Učinkovito zaščito okolja je  mogoče doseči izključno po poti 
sporazumevanja in dogovarjanja, vendar ne le na dokum entih, temveč na 
naravni stabilnosti človekovega bivanja, v takšni prostorski situaciji, ko t je 
na razpolago v danem trenutku. To  pomeni popolnoma spremenjeni pristop 
pri financiranju sanacijskih postopkov obvarovanja nedotaknjenega okolja, 
ter sočasno pogoj za vključevanje v samoupravne gospodarske tokove. 
Kaznujmo tiste, ki si neobzirno prilaščajo naravo, kot osnovno družbeno 
pritiklino , ne pa one, katerih ekonomski vidiki poslovanja so neugodni 
zaradi obzirnosti do narave, torej tudi in predvsem do družbe. Vem o, da j e  
prvih mnogo več kot slednjih, kar jasno kaže na kritičnost položaja, v 
katerem smo se znašli. Ostajajo še tisti, ki izključno strmijo za 
gospodarskimi dosežki, pri tem pa ne gledajo ne levo ne desno, pa tudi pred 
sabo vidijo le meglo. Prav ti ponavadi bučno reagirajo na zahteve družbe, 
čeprav zločinsko zastrupljajo in rušijo naravno življenjsko ravnotežje; in 
iščejo izgovore v slabih gospodarskih rezultatih — žal so vse prepogosto 
občutljivi prav na takšen poziv, medtem ko zanemarjajo mnogo aktualnejše 
naloge v lastnem samoupravnem poslovanju.

Skrajni čas bi že bil, da prenehamo z razpravami med prizadetim i in 
neprizadetimi, ker se bomo sicer kmalu vsi znašli v kaši prizadetih. Tudi z 
rigoroznimi ukrepi ne bi smeli kot doslej varčevati, kadar gre za izigravanje 
nemočnih samoupravljalcev, ki se počutijo prešibke za uveljavljanje lastnih 
interesov v borbi s tehnokratskimi in birokratskimi strukturam i, ki so v 
družbi še krepko prisotne, pa jih vedno znova le kritiziram o, njihove cilje in 
težnje pa naprej dopuščamo. Z  novimi in številnimi resolucijami, študijami 
idr. razpravami pa še vedno ostajamo pri starih navadah in načinih delovanja.

Več slovenskih občin je  prejelo v zadnjih letih precej odlokov in 
dopolnitev takšnih odlokov, ki se nanašajo na čistejše okolje, vendar so bili 
ti odloki le sprejeti, nikoli pa uresničeni. Kal-.o se lahko s takšnimi in 
podobnimi frazarjenji sprijaznimo, ne da bi nam bilo žal žrtev, porabljenega 
časa in denarja pa vseh tistih burnih sej, ki so prinesle včasih mnogo 
glavobola? Pa danes ni skoraj nič drugače ko je bilo na začetku. Ob takšni 
hiperprodukciji sklepov je žal še vedno ču titi sušo dejanskega napredka.

Izgrajujemo mrežo plinovoda, toda toda ali smo dovolj razmislili, kje vse 
bi plin rešil kronično onesnaževanje okolja, ter zamenjal trda in tekoča  
goriva v največji možni meri v boju za čistejše okolje? Prepričan sem, da bi 
se Londonu, Stockholm u, Hamburgu in še nekaterim pridružili Ljubljana, 
Celje in Maribor, ter ne bi bilo več potrebno pozivati starejšega prebivalstva, 
naj ne hodi zjutraj in dopoldne po mestu (Ljubljani) zaradi velikih 
koncentracij strupenega plina in podobno.

Tudi to so stvari, ki zgrajujejo celovitost sistema socialističnega 
samoupravljanja, čeprav so še vedno zelo mačehovsko obravnavane.

O jezični župi in onesnaženi Dravi, Savinji, Savi, Muri . . .  pa tako sami 
največ veste! Brane Srčnik
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KDOR NIZKO PLAVA, 
II RAVNO POTAPLJAČ
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FENOMEN IMENO V A N 
ERICH VON DA N/K EN II SPLOŠNI

PRISTOP
Učenje brez razmišljanja je  
prazno, razmišljanje brez učenja 
nevarno.

iLao Ce)

Do sedaj najbolj celovito kritiko 
Danikenovega pristopa je podal 
Gerhard Gadovv v ErTnnerungen 
an die W irklichkeit (Spomini na re
sničnost). Erich von Daniken und 
seine Ouellen (Frankfurt am Main 
1971, Berlin 1969).

Svoja spoznanja je Daniken str
nil v zaključku knjige Setev v ve
solju (Stvarnost, Zagreb 1974) in 
bi jih lahko povzeli nekako takole: 
nekoč je v globini galaksije prišlo 
do spopada med dvema civilizaci
jama, poraženci so se pred popol
nim uničenjem zatekli v naše 
osončje. Namesto, da bi pristali na 
planetu, ki jim  je najbolj odgovarjal 
za življenje, so se naselili na delno 
ugodnem planetu — Zemlji. S tem 
so ukanili zasledovalce. Da bi 
popolnoma premotili preganjalce, 
zgradijo na Petem planetu osončja 
sistem oddajnikov in tehniških 
naprav, ki ustvarijo videz naselje
nosti. Dokler se popolnoma ne pri
vadijo na zemeljsko atmosfero, 
nosijo zaščitna sredstva („plinske 
maske” ). Zmagovalci nasedejo 
prevari, uničijo Peti planet in 
odpotujejo „dom ov” . Od ogrom
ne eksplozije ostane le planetoidni 
obroč — danes med Marsom in 
Jupitrom, med katerima zija ne
normalna praznina približno 480 
milijonov km, kjer bi moral biti po 
vsej naši astronomski logiki — pla
net. Uničenje Petega planeta pov
zroči spremembo odnosa gravita
cijskih sil znotraj Sončnega siste
ma. Zemeljska os se premakne za 
nekaj stopinj. Posledica: ogromne 
poplave, ki so prisotne v pripove
dih vseh narodov sveta („vesoljni 
potop” ). Poraženci, ki so se za 
vsak slučaj zatekli pod zemeljsko 
površino, se vrnejo na zemeljsko 
površino in pričnejo na Zemlji 
ustvarjati razumna bitja. Postanejo 
neomejni vladarji — zato bogovi, 
ker se ljudje vedno ne pokoravajo 
bogovom, jih ti večkrat napadejo. 
Pred njimi se ljudje zatekajo v pod
zemlja, kjer si tudi — delno po 
vzgledu bogov — naredijo prava 
mesta.

Za naša razmišljanja niso po
membni posamezni Danikenovi 
dokazi za „nem ogoče” . To je moč 
prebrati v že omenjenih knjigah.

Da bi malce zaslutili, občutili, 
kako kozmično motriti stvari, bi na 
kratko predstavili shemo pokojne
ga astrofizika HeinrichaSiedentop- 
fa, ki 5 milijonov našega sončnega 
sistema prikaže v 1 zemeljskem le
tu: tako bi Sončni sistem nastal 
pred koncem januarja, v začetku 
marca bi nastale celine in morja, v 
sredini leta preproste oblike življe
nja, okoli Božiča (25. december) bi 
izumrli kuščarji. Človek bi se poja
vil šele 31. decembra, uro pred 
novim letom. Neandertalec bi izu
mrl 10 minut pred 24. Obdobje, ki

ga imenujemo z „zgodovino”  bi 
zavzemalo zadnjih 30 sekund pred 
24. uro. Naša tehnična doba je po
slednja sekunda tega shematizira- 
nega leta.

Leteči predmeti, ki bi se naj 
pojavili na Zemlji za časa obstaja
nja človeške vrste, bi se morali, 
potem ko bi prepotovali ogromne 
razdalje, pojaviti samo v odgovar
jajoči desetinki sekunde.

Vsa znanstvena fantastika se ne 
bi tako zelo čitala, ko ne bi bilo 
prastarega hotenja, potrebe po in
teligentnih bitjih drugod. S tem ko 
Daniken napada „znanost", dela 
napako — kajti napada — njeno
metodo, logiko raziskovanja. Kot
dokaze navaja Daniken „sklop 
sumljivih, večinoma nepreverjenih 
dejstev, predpostavk”  in če se 
poslužimo „angleške”  sarkasti- 
čnosti: „T o  so, gospoda moja, 
mišljenja, na katerih gradim svoja 
dejstva". Joachim lllies (po zbor
niku: Jesu li bogovi bili astronav
ti?, Stvarnost, Zagreb 1972) pravi, 
da je vse, kar trd i Daniken, 
možno. Kaj pa ni? Vendar znan
stveniki so se priučili, da med
zamišljenimi možnostmi ne izbere
jo (vedno) najbolj privlačne, am
pak najbolj verjetne rešitve. To je 
znanstveni postopek. Daniken pa 
vedno dokazuje s pomočjo nereše
nih problemov iz arheologije.

Če nekaj ne vemo, pomeni, da 
moramo najti odgovor. Vendar — 
to ne pomeni, da je že vsaka razla
ga prava, niti, da je sploh kak
šna razlaga m ogoča ... Bolj 
ko bom o m is lili, manj bom o 
zahajali k temu, da bi karkoli tram. 
Vsa stališča v odnosu do vesolja 
so možna, vsakdo ima, kot osebno 
odločitev, pravico do določenega 
mišljenja. Vsak posameznik sluti, 
da se, medtem ko gleda skozi dalj
nogled in išče daljne civilizacije, 
nahaja pred zrcalom, in da v nepo
znanih globinah sveta, za obzor
jem znanosth srečuje samega sebe 
in tajne svoje lastne globine.

D e jstvo je, da je Daniken 
samouk. In po mnenju nekaterih 
so skorajda nepomembne številne 
napake in pretiravanja v njegovih 
knjigah, dokler zastopa predpo
stavko vredno proučevanja. V tem 
smislu bi ga lahko primerjali z 
Amerikanko Rachel Carson, ki je 
pred dobrimi 10 leti v Združenih 
državah prav tako razburila javnost 
s svojo knjigo: Nema pomlad do 
take mere, da je bila po znanstveni 
proučitvi, prepovedana uporaba 
DDT in pesticidov.

Bistvo duševne situacije, ki je 
značilno za naš čas, je označeno v 
knjigah Alexandra Mitscherlicha, 
ki pravi nekako tako, da Dani- 
kenov uspeh pri ljudeh pogojuje v 
veliki meri to, da še nismo preho
dili poti, ki bi jo lahko opravili brez 
očeta — avtoritete.

Daniken misli, kot se to imenuje 
v sodobni znanstveni teoriji, ope
rativno: teži k preverjanju in se ne 
boji uporabljati svojih sposobnosti

mišljenja. Ker pa na izhodišče svo
jega mišljenja postavlja hipotezo, 
ki nevsakdanje zveni, ni neznan
stveno, vse dokler priznava, da se 
gre le o hipotezi. In on to venomer 
poudarja.

S svojo odprtostjo, ki bi naj bila 
lastna sodobnim  znanstven i
kom..., je popolnoma nasproten 
dogmatsko-aristotelskemu obna
šanju, ki se usmerja proti zvenu 
besed in pravil, ki so jih postavile 
avtoritete, stališču, ki se briga o 
dejstvih in ne dopušča ničesar 
„ka r ne more biti, ker ne sme bi
t i” .

Položaj znanstven ika ali 
strokovnjaka v naši družbi (bolje: 
civilizaciji) se pridobi tako, samo 
tako, da so že poznani, priznani 
strokovnjaki, ki sami odrejajo last
no vrednost. Tudi to bi naj bila ža
lostna zapuščina starorimskega 
načina mišljenja, v katerem sta 
simbol in pravilo bolj važna kot 
človek in stvarnost.

Danikenov uspeh in vzrok škan
dala gre iskati tudi v tem, da na 
sodoben način obdeluje nevsakda
njo tezo brez odobrenja avtoritet. 
S tem se približuje sodobni zave
sti, ki se mora usmeriti k dejstvom, 
pa čeprav še tako neugodnim. 
Istočasno pa je uspeh pogojen z 
okoliščino, da družbi brez očetov 
ponovno ponuja očeta (očete), ki 
istočasno — še odgovarjajo duhu 
astronavtike... Tako stališče pogo
juje trk z avtoritetami, ki se bolj 
ravnajo po zakonih, ki so jih sami

ustvarili, kot pa po stvarnosti. 
Pozabljajo pa, da zakoni, ki jih po
stavljajo ljudje, imajo vedno samo 
fiktiven, hipotetičen značaj.

Vsak resen raziskovalec, ki mu 
ni tuj odprt znanstveni način mi
šljenja, se bo izvijal besedam 
„nem ogoče", saj ve, da je nepri
merno teže dokazati nemogočnost 
kot mogočnost, možnost.

Dokazi za nemogoče so možni, 
(toda!) samo v sistemu, ki smo ga 
sami ustvarili.

Misli, ki jih zagovarja Daniken so 
sicer nastale že veliko pred njim, 
njegova zasluga pa je ta, da je po
stal glasnik te misli, saj je dosegel 
večji učinek v javnosti, kot vsi 
ostali predhodniki.

Danikenove spekulacije (pred
vsem o biološkem izvoru človeka) 
temeljijo predvsem na delnih po
datkih iz biokemije in na tem 
temelječih napovedih. Znanstveni
ki neradi sledijo Danikenu tudi za
to, ker se ne morejo posluževati 
današnjih modelov predvidevanja 
znanstvenih spoznav. Skratka: 
stvar „okusa”  je ali se sprejmejo 
Danikenove biološke teorije ali ne. 
In: vse kar se (še) danes približuje 
znanosti v obliki npr. teologije 
(mešanja bogov s človekom) zna
nost takoj odklanja.

Res je, da je znatni del Danike- 
novih razmišljanj še preuranjenih, 
vendar se vsi znanstveniki, ki ne 
želijo polemizirati z njim oziroma bi 
ga želeli iz lo č it i iz po lem ike, 
osramotijo: pokažejo svojo nemoč. 
Le zakaj? A
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OB NEUSPEHU BEOGRAJSKE KONFERENCE

TRNOVA
VARNOST

K lju b  do lgo tra jnem u zavlačevanju kon ference o evropski varnosti in 
sodelovanju, k i se je  kon ča la  v Beogradu se ne m o rem o nadejati 
bistvenem u napredku, katerega zak ljuče k  naj b i te m e ljil na c il j ih  in nalogah 
op rede ljen ih  v H e ls ink ih . T a ko re koč  m aratonsko zasedanje KVSE v 
kongresni pa lač i „S ava " ni o p ra v ič ilo  p riča kovan j n it i najm anjših 
op tim is to v , k i so zadržano p riča ko va li po tek  kon ference. Ne gre tu ka j to l ik o  
za lis tine , k i so b o lj a li manj form alnega značaja, precej slabše in m arsikdaj 
celo zelo k o n f lik tn o  so se odv ija le  d iskusije , k i so le v re dk ih  p rim e rih  vod ile  
do  sporazum evanj a li pa celo soglašanj o popuščan ju  napetosti v evropski 
te r ito r ia ln i varnosti. Pogoste p re k in itve  so odražale resne zastoje v 
prizadevanjih  za k rep itev  m iru  in  varnosti, za nadaljevanje samosvojih 
konceptov te r teženj, in nenazadnje do koncentrac ije  oboroževalne tekm e, 
k i se v pe rspektiv i upošteva k o t ed ina m ožna varianta vza jem nosti.

Še ta ko  pesim istične  tedence o uspehu KVS E  pa vendarle razbija 
enotnost in  s ložnost neuvrščenih držav, k i so si po iska le še več jo  zaslom bo 
in  m oč v nevtra lnem  svetu. T a ko  je  om enjena skup ina edina p re p r ič ljiv o  in 
de lovno postavila skupen program , k i tem e lji na obojestranskem  popuščan ju  
(z vzhoda in zahoda), p ri čem er je m ogoče še posebej k r it ič n o  o ce n iti 
mnenja predstavn ikov velesil, k i skušata k re p it i evropsko varnost na ra čun  
re fo rm ira n ih  interesov in neučakan ih  re zu lta to v  konference o ra zo rož itv i 
(S A L T  II) . Vendar še ta ko  d o b ro  začrtana p o t neuvrščenih in  nevtra ln ih  ne 
sprem inja s ituac ije , izbo ljšu je  le v logo  om en jen ih  držav v svetu in p o tr ju je  
n jih o vo  c iljn o  usm erjenost. Samo po sebi se vs ilju je  p rep ričan je , da hoče jo  
velesile d e lit i va rn o s ti in vo jn o  na evropskih  tle h  in si obo jestransko 
zag o tov iti sa te litsko m an ipu la c ijo  z o b je k ti držav p o lit ič n e  in gospodarske 
sredine. T a ko  am eriška, še b o lj pa sovjetska delegacija brusita  kop je  na račun 
lastn ih  in  sam osvojih interesov, p r i tem  pa žal p re in ten z ivno  le p rik im ava ta , 
ko  je  beseda o os ta lih  p red log ih  in  in teresih izraženih v skupnem  program u 
nevtra ln ih  in neuvrščenih. Ž d e ti za železno zaveso in si poda ja ti ro k i na 
pu šk in ih  ceveh, vmes pa iskati norce m iro vn ih  in tr ig  utegne slabo vp liva ti 
tu d i na tis te  za zaveso zlasti še, ker sredina n i več p rip rav ljena  m irn o  p o b ira ti 
kosti, k i le tijo  z obeh strani.

T IP A N JE , PA ŠE T O LE  Z R O K A V IC A M I

Čeprav večm esečni pogovori in naprezanja nekaterih  držav, ka te rih  
delegacije so prišle v Beograd z resnim i nam eni iskati odgovore na številna 
o dprta  vprašanja evropskega ju trišn jega  dne, niso vzpostavila te h tn ih  sklepov 
oz irom a z a k lju čko v  lahko  zanesljivo trd im o , da so osnovni k rivec takšnem u 
stanju ve lece n tričn i interesi velesil, k i s sp re tn im i akc ijam i, lahko  bi de ja li 
„ p o l i t ič n o  s tra te g ijo " zap ira jo  sapo vsem ne vk lju čen im  državam na g rob  
d isk rim inac ijsk i način .

T u d i de litev  na ne form alne de lovne skup ine KVS E  ni do vo lj razgibala 
delegate, sploh pa n i b istveno poprav ila  v tis  o neuspehu konference. Pojavile 
so se nam reč skupine som iš ljen ikov, k i so zaključeva le  m nenja v lastn ih 
toogih brez prepotrebne izm enjave stališč in m nenj med skup inam i. To 
nakazuje neprip rav ljenost Evrope, da vzpostavi garantne odnose med 
državam i, še bo lj pa je po treb no  iskati v takšn i s itua c iji odgovor na 
vprašanje: Kam  p love m ilita r is tič n a  Evropa?

S časovnim  nategovanjem  poteka konference n ihče  ne 
p ridob iva , m arveč vsi samo izgub ljam o zaupanje v vse, k i teko če  in spontano 
samo o b lju b lja jo , v varnost pa ne s to r ijo  potrebnega koraka. R edakcija 
sklepn ih  do kum en tov  za M a d rid  takšna ko t bo ne bo v skladu s 
p r iča kovan ji m iro ljubnega sveta.

P o tiska ti slona skozi m išjo  lu k n jo  pa je na jb rž le nespam etno!
Brane S rčn ik
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Obeti, da bodo knjige iz zbirke 
EPOK, ki jih študentje uporabljajo 
kot učbenike, za 30% cenejše za 
vse š tuden te , ki bodo sta tus 
dokazali z indeksom, so sicer še 
vedno obeti, kaže pa, da se bodo 
v naslednjih tednih uresničili.

Dogovor o nižjih cenah sta 
komisija za založništvo na VEKŠ in 
Založba Obzorja načelno sprejeli, 
vendar ga zaenkrat še ni možno 
uresničiti. Nižje cene za študente 
bi namreč pomenile kategorizacijo 
porabnikov, to  pa na enotnem tr
gu ni dovoljeno.

Zato so pri Obzorjih pripravili 
osnutek samoupravnega sporazu
ma o izdajanju EPOK in ga poslali 
z a in te re s ira n im ; E ko n o m sk i 
fa k u lte ti, VEKŠ, Gospodarski 
zbo rn ic i, L jub ljanski banki, 
Č asop isno -g ra fično  pod je tje  
Mariborski tisk — še nekaterim 
d ru g im . Sporazum , ki bo 
na tančno do loča l pravice in 
dolžnosti vseh podpisnikov, naj bi 
bil podpisan v šestih tednih. Z njim 
naj bi bi zagotovili cenen učbenik 
študentom (to pomeni tretjino 
cenejši — zelo ceneni še vedno ne 
bodo). Pri tr ide se tod s to tnem  
znižanju bo polovico predstavljal 
knjigotrški rabat, ki ga založba 
odobri zaradi direktne prodaje, 
polovico pa bo prispevala založba 
zaradi zmanjšanih stroškov.

Ta akcija — če bo uspela — bo 
vendarle predstavljala le delno 
rešitev problemov, ki nastajajo ob 
učbenikih. Temeljito bi se bilo tre
ba lotiti tudi skript, ki jih tiska 
vsaka šola zase in se tudi že precej 
dražijo, po uporabi za en izpit pa 
morda končajo med starim papir
jem (vsaj večina). Najbolj bi kazalo 
ustanoviti skupno tiskarno v okviru 
Univerze Maribor. Take želje imajo 
na Študentskem servisu, ki bi se 
prav rad lotil te dejavnosti, pa 
zaradi še vedno nejasnega statusa 
čaka. V prvem  slovenskem  
univerzitetnem središču so si to 
zadevo že uspešno uredili nekaj 
skript so natisnili tudi za našo 
univerzo.

In ko že razmišljamo, kako bi 
čim  ceneje š tu d ira li, še ena 
preverjena izkušnja: antikvariati, 
kjer bi bilo mogoče stalno kupiti 
rabljene knjige ali skripta. Tudi že 
obstajajo tako v Ljubljani kot v 
Zagrebu in marsikatero knjigo, ki 
je v knjigarnah nimajo več, je 
dobiti v antikvariatih.

Pri nas pa je tako: če knjige v 
knjigarnah zmanjkajo, študentje ne 
morejo študirati (razen tistih, ki so 
imeli v družini ali neposredni bližini 
tudi študente). Pri tolikšnem števi
lu študentov kot jih je npr. na 
VEKŠ nam reč ni m ogoče 
pričakovati močnih neposrednih 
stikov in tako sklenjenih kupčij. 
Enkratni sejem rabljenih knjig je 
očitno premalo, da bi eno knjigo 
uporabljalo več generacij. Če stane 
300 dinarjev, je tega gotovo vred
na.

Dokler, ne bomo tudi v visokem 
šolstvu imeli sistema, ki bo vsem 
zagotavljal brezplačne učbenike 
(akcija še tudi v osnovnem šolstvu 
ni popolnoma stekla), bi se morda 
veljalo potruditi.

Sonja Ploj

.v
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RUSKI JEZIK 
NA MARIBORSKI 
UNIVERZI 
DA ALI NE

A lterna tivn i naslov zajema problem  poučevanja ruskega jezika  
v celotnem  sistemu visokošolskih organizacij m ariborske regije.

Če najprej podam  splošen pregled, kje se danes pouču je  
predm et, potem  je spisek takšnih šol zelo m ajhen, rekli bi lahko  
celo neznaten. O d že prej om enjenih  visokošolskih institucij sta v 
M ariboru  le dve: pedagoška akadem ija in V E K Š . B ilo  bi zm o tno  
m isliti, da je  bera ostalih šol kaj večja. Srednje šole so le štiri: 
gim nazija Miloša Zidanška, pedagoška gim nazija, I. g im nazija in 
ekonom ska šola. Naš spisek je s tem  že končan.

M aribor je še m lado u n iverzite tno  mesto in se nedvom no  
srečuje z najrazličnejšim i težavam i, saj vse institucije  še ne delu jejo  
tak o  skladno, k o t bi b ilo  zaželeno. V endar je  ta k o  že kar 
aprioris tično  o dklan jan je  ruskega jezika  v našem šolstvu vredno  
širše družbene k rit ik e . M ed tem  ko se v svetu m u ltip lic ira  število  
slušateljev in predavateljev ruskega jez ika, se pri nas v „rovtarsk ih  
A tenah" pojavlja negativna deviacija, ki hoče iz rin iti ta p redm et iz 
vseh že ta k o  m aloštevilnih šol. Vprašala bi se, kje so vzroki za 
takšen odnos. In m oram  p riznati, da lahko navedem le nekatere, po  
m ojem  m nenju poglavitne, sicer pa so m i drugi neznani. Z d i se m i, 
da je še vedno opaziti sledove preteklosti, k i povezujejo  ruski jezik  
s stalin ističnem  dogm atizm om  in b iro kra tizm o m . T a k o  e k lek tič n o  
gledanje na ruski jez ik  je  smešno. Č lovek se uči nekega tujega  
jez ika , ker ga ta zanim a in se č u ti sposobnega, da ga obvlada. In  
m islim , da stari pregovor: K d or več zna, več velja, ni šel n iti danes 
v pozabo.

T o  je bil nekakšen povzetek današnje situacije v M aribo ru . 
Zdaj pa je  čas, da preidem o k bistvu problem a. K o  sem nam očila  
pero v č rn ilo , sem to storila čisto zavestno in iz lastne prizadetosti. 
Sem nam reč člen  v peščici študentov rusistov. N o, v srednji šoli nas 
niso ločevali od drugih in vsa okolica nas je  še kar pozitivno  
sprejemala. K o  pa smo nadaljevali š tud ij, so se začele težave. Na PA  
nas je  letošnje šolsko leto sedem rusistov in sredi meseca novem bra  
se je začela debata, ali naj ruski jez ik  ukine jo  ali ne. Lahko  si 
m islite, kakšen udarec je bil to  za vse nas. Proti takšnim  
predlogom , ki so jih  u tem eljevali s tem , da se ruščina v osnovnih  
šolah ne pouču je  in to rej d ružba ne m ore izobraževati nepotrebnih  
pedagoških kadrov, smo o d ločno  p ro testira li.

Podprli so nas tud i predavatelji katedre za slovanske jez ike  in 
književnosti pa tud i drugi progresivno usm erjeni pedagoški delavci. 
K lju b  vsemu pa so na PA še vedno ostale negativne tendence. Kaj 
bo prinesla prihodnost, ne vem , prepričana pa sem, da je naša 
skupina ena zadn jih , m orda pa kar zadnja, ki im a ruščino. T o  
n ikako r ne vpliva spodbudno na nas. Pri vsem tem  pa je  kvaliteta  
pouka na zelo  visoki stopnji in po d ia le k tik i bi sčasoma narastla 
tud i kvantite ta  študentov. Z e  danes kažejo nekatere šole, k o t npr. 
V T Š , želje po pouku ruščine, saj je  njihove strokovne litera tu re  
veliko  v tem  jeziku  in je  tud i mnogo cenejša od ostale. Rešitev 
problem a se ponuja kakor na d lan i. Z  re form iran jem  učn ih  načrtov  
za osnovno šolo bi lahko  vpeljali k o t tu j jez ik  ruščino. Položaj bi 
bil to k ra t drugačen in podoba šol veliko  bolj pestra ko t je  danes.

Svoj č lanek naj zak lju č im  z razm išljan jem . Ruski jez ik  ima v 
svetu vedno večje perspektive. Zakaj p ri nas ni tako? Kopica  
vprašanj se mi poraja, a vsa izvirajo  iz enega samega izhodišča in 
pred vsakim se blešči zakaj. M islim , da bi se m orali začeti 
spraševati tud i tisti, ki so odgovorni za takšno pasivnost.

B ibijana A m on
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Jafa — Tel Avlv (dopisništvo Arab revolution armv — ARA)
Po najnovejših poročilih je m ogoče sklepati, da je  skupina palestinskih  

kom andosov pričela , .operacijo proti izraelskim  pom arančam ” . 18 evropskih  
in arabskih držav je tako  rekoč , .sadno” neposredno ogroženih (med njimi ni 
Jugoslavije). V  Zahodni Evropi so že zasledili prve zastrupitve pom aranč, 
uvoženih iz Izraela.

Odslej velja uradna prepoved uživanja izraelskih pom aranč le za Begina, 
Sadata in C arterja. Brežnjev je tukaj izvzet, saj SZ ne uvaža pom aranč iz Izrae
la.

JAVLJA
Ljubljana (specialno poročilo Svetka Kirurga)

Glede na vse večjo diferenciacijo znotraj slovenske dežele, še bolj pa g le
de na hudičevo pam etno politiko zaposlovanja, kjer nem alokrat še vedno o d i
grata glavno vlogo sorodstveno načelo in V IP  strategija , je  m ožno zaključiti, 
da smo ,,revolucionarne” sprem em be v politiki zaposlovanja doslej pripeljali 
najdlje do uradniške prakse in birokratskih prijem ov.

Za primer: Bodoče zdravnike smo pričeli izbirati po teritoria lnem  načelu, 
pri čem er dobijo kandidati iz defic itarnih področij poseben , ,popust” pri us
pehu.

Kateri svetnik pa bo sposoben zagotoviti vrnitev diplomiranega  
zdravnika (brez doktorske etike te ) na deželo, ko pa že danes številni ljub ljan
ski brezposelni zdravniki čakajo na svojo življenjsko priložnost: S A M O  V  
PR O VIN C O  NE!

JAVLJA
Lizbona (Kate — krah poroča iz Societa Portuguesa)

Portugalska se zopet vrača na stara pota, bi lahko rekli za zadnje 
obdobje, ko je čutiti na Portugalskem  vedno veči9 šibitev dem okratičn ih sil.

Potem  ko je napredna svetovna javnost aprila 1974 z veseljem  sprejela 
vest o padcu fašističnega režima v Lizboni, je bilo pričakovati hitro in neusta
vljivo vpeljavo dem okratičnih družbenih reform .

Po štiriletnem  obdobju dem okratične Portugalske je mogoče označiti za 
resnično pozitiven prem ik edinole osvoboditev bivših kolonij, m edtem  ko se 
na pirenejsko portugalsko skupnost vračajo vse slabosti in sence 
..dem okratičn ih  m nožic” , katerih usm eritev se vrača v čas d iktature  Salaza- 
rja in Spinole.

D okaz: ponovno se pričenja krepitev zasebnega sektorja namesto  
načrtovane družbene krepitve.

Velenje (Iz podzem ne pisarne Kate — knap)
Čeprav dosegata proizvodnost in delovna storilnost v nekaterih jugoslo

vanskih rudnikih svetovni nivo in čeprav so osebni dohodki rudarjev izredno 
nizki za , ,garaško” delo in težke delovne pogoje, je položaj večine 
jugoslovanskih prem ogovnikov gospodarsko kritičen. Zaradi neenakom erne
ga pospeševanja porabe energetskih virov so v posebno kočljivi situaciji pre
m ogovniki z , ,nizko ceno” premoga, zato njihovi ekonom isti predvidevajo  
približno 25 %  podražitev, ki bi vrnila gospodarski položaj ekstraktivne pre
m ogovne proizvodnje v , ,norm alno ekonom sko s ituacijo” .

Ni kaj, vsakdanji pinkponkaši na področju podražitev.

ŠTUDENTJE BREZ ŠTIPENDIJSKIH TEŽAV!
Z oziro m  na tis te  š tu d e n te , ki so a li pa še prež iv lja jo  po č itn ice  na 

ita lijansk ih  in avstrijsk ih  sm u čiščih  za k lju č u je m o , da je  š tipend iran je  
o d lično  u re jeno  — vsaj za n e k a te re , ki im a jo  po leg za je tn e  družinske  
žepn ine  še lepo štipend ijo  povrhu  (n jiho va  a k tiv n o s t teg a  ne p o trju je ). Borili 
sm o se za odpravo  ta kš n e g a  s tan ja  v š tip e n d iran ju , pa sm o bili že k o t  
n ič k o lik o k ra t sam o iz igran i! S edaj u g o ta v lja m o  le n a d a ljevan je  stare  
prakse . To  pa družb o  v e lik o  p reveč  s tane!

Zapiram o se v regije, zapiram o inform acije, zapiram o tržišča(e), zapira
mo . . . vse samo zapiram o, le krivcev ne!

A nketa o ocenjevanju pedagoških delavcev je razvnela m arsikatero profesor
sko bučo.
Sicer pa, kaj se sploh razburjajo, če je njihova pedagoška dejavnost tako pre
pričljiva?!?

Center za razvoj na m ariborski univerzi pripravlja izdajo študije „P entadim en- 
zionalno oblikovanje študentovih aktivnosti” !

Po precejšnji zam udi smo se študentje in pedagogi m ariborske pedagoške  
akadem ije vendarle preselili v novo poslopje. Preselili sm o se napovedanega  
dne (1. aprila) in sm o s prostori zelo zadovoljni. Verjetno sedaj ne bomo v n a 
poto pravnikom?

Vse vesti okrog svetovne afere Lockheed so utihnile . Kot kaže, pripravljajo  
nov scenarij z aktualno režijo!?!

N A (SM U Č A TI) NA VPRAŠAJ?

Stanje na naših smučiščih je še naprej podobno tistem u izpred 
nekaj let. Novost letošnje sezone je edinole ZAKON O VARNOSTI 
IN REDU NA SM U Č IŠČ IH , a tudi ta se povsod ne izvaja v skladu z 
namenom in čestokrat krasi le prazne obvestilne in panelne table, 
steklene vitrine in podobnol No sorazmerno nova je tudi cena pre
voznih storitev na vlečnicah in sedežnicah, ki krepko zasleduje 
svoje sestre na tržišču.

Naprave na nekaterih smučiščih so v neustreznem stanju naj
večkrat zaradi slabega vzdrževanja in nestrokovnih popravil. Ose
bje pogostokrat ni kvalificirano za opravljanje z napravami itd ., to 
rej je mogoče našteti nekaj objektivnih, še mnogo več pa 
subjektivnih faktorjev ki potrjujejo še vedno neustrezno stanje na 
naših smučiščih, hkrati pa zelo psihološko vplivajo na uporabnike.

Nekaj primerov neustreznega gospodarjenja:
— Pohorje (slabo vzdrževani tereni in vlečnice, nesreča po za

menjavi vrvi na vzpenjači)
— Kope nad Šlovenj Gradcem (kljub vednosti o dotrajani vle

čni vrvi na vlečnicah Kaštevnik, je „Lesna" ni zamenjala pred sezo
no),

— Golte (zavržena vlečnica, pokvarjena teptalna stroja, zaradi 
malomarnega in nestrokovnega ravnanja, slabo vzdrževanje žičnic 
in naprav na smučiščih),

— Kranjska gora in Pokljuka (redukcija električne energije, 
relativno ustrezno stanje naprav),

— Vogel (potrošniki se pritožujejo nad gostinskimi uslugami in 
poslovanjem Ski hotela).

Ponavadi javkam o, da nastajajo izgube na smučiščih ker ni 
snegal Tokrat sneg im am o, nim am o pa vseh naprav v obratovanju  
kar povzroča poleg še vedno preslabe in drage turistične ponudbe 
veliko gospodarsko škodo.

— Ob zadnjem  primeru obnašanja cenjenih film skih ustvarjalcev 
slovenskega naroda, ki so se predstavili na prem ieri nekega film a v 
M ariboru, se ni čuditi situaciji, v kateri je slovenski film . S tako  
visokimi honorarji bi Bogovi pošiljali ljudem na zem ljo večni blagor, 
ki bi zadostoval za razvijanje slovenskega film a.

Tovariši in tovarišice BEVC, SOTLAR, KAČIČEVA, KALEZIČE- 
V A , povejte našem u narodu, da se to dogaja v družbi, katere  
pom em bna zahteva je tudi podružbljanje kulture . . .

G AD I so res G A D I, čeprav ne tisti iz „slovenskega Hollywoo- 
dai?!


